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یادداشت روز

انتظار بجای مردم ایران این است که تصمیمات و اقدامات اقتصادی مسئولان در زندگی آنها اثر محسوس و ملموس داشته باشد. این انتظار برآورده شود
بخش تلخ اقتصاد کشور، گرانی ها، بی ثباتی بازار، تزلزل ارزش پول ملی و فاصله طبقاتی است 

بخش شیرین نیز فعالیت های وسیع زیرساختی است که درحال انجام است

وزیر میراث فرهنگی می گوید:
شهرداری بدون مجوز وزارتخانه 
اجازه ساخت مسجد 
روی تپه های باستانی قیطریه را ندارد

رهبر معظم انقاب اســامی عصر دیروز در دیدار سران قوا، جمعی 
از مســئولان و کارگزاران نظام و چهره های اجتماعی، سیاســی و 
فرهنگی، ظرفیت های طبیعی و انسانی کشور را برای تحقق انتظارات 
بجای مردم، مناسب خواندند و با ضروری خواندن تشکیل یک گروه 
زبده صاحب فکر برای مشــخص کردن راه های مشارکت همه مردم 

در تحقق شعار سال، افزودند: هر تاشی برای رفاه مردم و پیشرفت 
کشور، کار برای خداســت. آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره به 
دو شکست رژیم جنایتکار صهیونیستی در »توفان الاقصی و تحقق 
اهداف حمله به غزه«، تأکید کردند: روز قدس امســال ان شاالله با 
درخشش ملت ایران و حضور ملت های مســلمان و آزادی خواه به 

یک خروش بین المللی علیه رژیم غاصب تبدیل خواهد شد. ایشان 
ماه رمضان را به معنای جامع و واقعی کلمه، ماهی مبارک خواندند 
که از جوانب و روش های مختلف مانند روزه، تاوت قرآن، ادعیه و 
لیالی قدر، قابلیت های معنوی و درونی انسان را رشد می دهد و در 
نتیجه جامعه را ارتقا می بخشد. آیت الله خامنه ای، رمضان را در پرتو 

احسان و نیکوکاری و یاری دیگران، ماهی اجتماعی نیز برشمردند 
و افزودند: رمضان برای ترمیم جراحت هایی که در طول سال بر اثر 
گناهان بر روح و جان انسان وارد می شود، فرصتی فوق العاده  است 

که البته این ترمیم به  واسطه استغفار و توبه امکان پذیر است.
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ادعاهای متناقض و بی سند 
درباره  توضیحات ویدیویی کاظم صدیقی 

یاید به توضیح ویدئویی کاظم صدیقی برای پاســخ به 
پرسش های متعددی که در مورد واگذاری قطعه زمینی 
از مدرسه علمیه امام خمینی به یک موسسه خصوصی 
خانوادگی می شــود، احترام گذاشت اما حرف جدید و 
مســتندی که چیزی را روشــن کند در آن وجود ندارد. 
کسی مانند ایشان که سابقه طولانی قضایی دارد، خود 
می داند هر حرفی که سند و مدرک ندارد فقط ادعاست، 

نه بیشتر.
آقای صدیقی: »قرار بر این بوده که این موسسه  )موسســه پیروان اندیشــه های قائم( کارهای 1
مربوط به تاسیس یک مجتمع فرهنگی را تسهیل کند«.
   ســند و مدرک این ادعا کجاســت؟ اگر واقعاً چنین 
چیزی قرار بود باید اقدامــات و فعالیت های فرهنگی 
و علمی و آموزشی نیز در موضوع فعالیت موسسه ذکر 
می شــد. هیچ کلمه ای که حاکی از این نوع فعالیت ها 
باشد، موضوع فعالیت موسســه نبوده است. یعنی این 
موسســه اصاً قرار نبوده که کار آموزشــی و فرهنگی 

انجام دهد.
آقای صدیقی: »در تاســیس موسســه از نظر  نوشتن اساسنامه و افراد به علت اعتماد بی جا 2
به کس یا کسانی که نباید اعتماد می کردم، غفلتی واقع 
شــد. از محتوای اساســنامه مطلع نبودم، از افراد هم 
اطاع نداشتم، اعضای موسسه را به من نگفته بودند«.
ایشــان در ابتدا ادعای جعل امضا را مطرح کرد. حالا 
آن ادعا را کنار گذاشــته و از »غفلت« می گوید. یعنی 
کس یا کســانی از اعتماد ایشان سوءاستفاده کرده اند. 
این »کس« یا »کســان:  کیستند؟ دو فرزند پسر کاظم 
صدیقی دارای ۵۰ درصد سهم الشرکه موسسه اند. مدیر 
مدرسه علمیه امام خمینی هم ۱۰ درصد سهامدار است. 
خود آقــای صدیقی هم ۲۵ درصد ســهام را در اختیار 
دارد. عروس ایشان نیز،که گویا وکیل دادگستری است 
و قاعدتاً با مســائل حقوقی آشناست، بازرس شرکت 
اســت. حرف آقــای صدیقی به معنای این اســت که 
یــا همه این افراد از اصل ماجــرا بی خبر بوده اند و یک 
نفر همه این افراد را غافل و گمراه کرده اســت؛ یا اینکه 
همه این افراد یا اغلب شــان با همکاری با هم شخص 
آقای صدیقی را بی خبر گذاشته و موجب غفلت ایشان 
شــده اند. هر دو احتمال به یک اندازه عجیب و در حد 
ناممکن انــد. این بخش مهم تریــن بخش ماجرای این 
زمین اســت که همچنان پنهان نگه داشته شده است و 

بدون روشن شدن آن هیچ توضیحی فایده ندارد.
آقای صدیقی: »بوق های تبلیغاتی دشــمن به  میدان آمدند و در یک جنگ روایت ها و جنگ 3

رسانه ای عواطف مردم ما را مورد هجمه قرار دادند«.
   ایــن حرف در مــورد اخبار و نقدهــای انتقال زمین 
حوزه به موسســه خانوادگی است و با آن ادعای غفلت 
در تناقض اســت. در صورت صحت ادعای »غفلت« 
کاظــم صدیقی باید پیش و بیش از هر چیز از افشــای 
این اسناد و نقد آن توسط منتقدین تقدیر و تشکر و آنها 
گاه شود و از  را تحسین می کرد که باعث شدند ایشان آ
غفلت درآید و بار و وبالش ســنگین تر نشود. آنها برای 

آقای صدیقی سبب خیر شده اند.
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کامبیز نوروزی
حقوقدان

گروه اجتماعی: در ادامه واکنش ها به ساخت 
مســجد در پارک قیطریه و اصــرار زاکانی و 
شورای شــهر انقابی به این اقدام،  عزت الله 
ضرغامی،  وزیر میراث فرهنگی و گردشگری 
گفته که »نامه ای کــه معاون میراث فرهنگی 
اســتان تهران به منطقه یک شهرداری دادند، 
ماک مواضع وزارت میراث فرهنگی است«.  
ضرغامــی و زاکانی هر دو عضو هیات دولت 
هستند که دو نگاه متفاوت به ساخت مسجد 
در قیطریــه دارند. ضرغامــی می گوید؛ » با 
توجه به پیشینه ای که برای تپه قیطریه است، 
این پــروژه باید با حضور کارشــناس میراث 
فرهنگی جلــو برود، من خودم قبــاً درباره 
ساخت مسجد در پارک در پست هایی که در 

صفحه اینستاگرام خود داشتم، نظر شخصی ام 
را مطــرح کــردم امــا اینجا حق نــدارم نظر 
شخصی خود را اعام کنم«. اشاره ضرغامی 
به اظهارنظرش درباره ساخت مسجد در جوار 
پارک دانشجو است. او در آن زمان گفته بود 
که » بنده یکی از مخالفان جدی ســاخت آن 
مسجد در کنار تئاترشهر هستم و این مطلب را 
در سطوح بالا مطرح و در صفحات مجازی 
نوشــتم«. به اعتقــاد وزیر میــراث فرهنگی 
»تئاترشــهر یــک معماری زیبــا و کاربردی 
دارد و حریم آنجا باید رعایت شــود؛ ساختن 
مســجد آن هم مســجدی بــا آن کیفیت که 
شــخصا معماری آن را نمی پسندم و در خور 
معماری جمهوری اسامی نمی دانم، درست 

نیســت اما به هر حال ســاخته شده است«. 
حالا با گذشت چند سال از ساخت مسجدی 
در جوار پارک دانشــجو که نحوه اداره آن نیز 
حواشی گسترده ای داشت،  بار دیگر با اصرار 
زاکانی و شــورای شهر منتسب به او  بناست، 
سازه ای روی تپه تاریخی قیطریه ساخته شود. 
»آلبومی از نقشه های معماری یک مسجد« 
در شبکه های اجتماعی منتشر شده که گفته 
می شود، نقشه های مســجدی است که قرار 
اســت در »بوستان قیطریه« ســاخته شود. 
مطابق با نقشــه های مذکور، این مســجدی 
دو طبقه و ســالن اجتماعات در زیرزمین ها 
بــه ظرفیت تقریبــی ۴۰۰ نفــر دارد که عمق 
گودبرداری حــدود ۲۰ متر را ایجاب می کند. 

ارتفاع این مســجد از ســطح زمین ۲۸ متر 
اســت که حدوداً هم ارتفاع با یک ساختمان 
۷ طبقه خواهد بود. زیربنای این مسجد بیش 
از ۳۳۰۰ مترمربــع اســت. اطاعات مندرج 
در این آلبوم نشــان می دهد ایــن کار زیر نظر 
عبدالحمید نقره کار، اســتاد دانشــگاه علم و 
صنعت که در محافل تخصصی و دانشگاهی 
به  عنوان فردی با دیدگاه های رادیکال در حوزه 
معماری شــناخته می شــود، راهبری و تهیه 
شده اســت. همچنین تهیه ویرایش نخست 
این طرح در نیمه اول اردیبهشت ۱۴۰۲، یعنی 
حدود ۱۱ ماه پیش، بدون اطاع افکار عمومی 

در جریان بوده است.
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ایشان توبه را مفهومی فردی و اجتماعی برشمردند و افزودند: معنای 
حقیقی توبه، بازگشــت از گناه و خطا و اصاح آثار و تبعات آن اســت؛ 
بنابراین، هر فردی به هر علتی ازجمله غفلت، تنبلی یا بی توجهی باعث 
شده که در زمینه  اجتماعی، سیاسی، فرهنگی و زمینه های دیگر گناهی، 
زخمی و مشکلی به وجود آید باید ضمن استغفار و توبه، آثار آن مشکل را 

جبران و آن زخم را ترمیم کند.
رهبــر انقــاب، تأثیر خطاهای مســئولان را بیشــتر از مردم عادی 
دانستند و تأکید کردند: اگر به علت رفتار، گفتار، تصمیمات و مواضع ما 
مسئولان، مشــکل و خطایی در کشور و در جامعه ایجاد شود باید خطا 

را بشناسیم، مسئولیت آن را قبول کنیم و آثار و تبعات آن را جبران کنیم.
ایشــان در بخش اصلی سخنانشان به موضوع شعار سال پرداختند و 
با اشاره به سخنان خوب رئیس جمهور در ابتدای این دیدار و تاش و کار 
انصافاً متراکم دولت برای حل مشــکات، گفتند: البته انتظارات بیشتر 
اســت و باید با تاش مضاعف، گره ها را باز کرد که این دولت ان شــاالله 
می تواند. رهبر انقاب با اشاره به واقعیات تلخ و شیرین اقتصادی کشور، 
افزودند: گرانی هــا، بی ثباتی بازار، تنزل ارزش پول ملی و فاصله طبقاتی 

ازجمله واقعیت تلخ اقتصادی است.
ایشــان افزودند: در مقابل، مسائل شــیرین متعددی هم وجود دارد 
که زیرساخت های وسیع در دســت انجام، راه اندازی تعداد قابل توجهی 
بنگاه های نیمه تعطیل یا تعطیل، فعالیت هزاران مجموعه جوان و باانگیزه 
و با امید در شرکت های دانش بنیان و شکل گیری بنگاه های توانا و کارآمد 

در بخش خصوصی و مردمی ازجمله آن هاست.
آیت الله خامنــه ای در بازگویی یــک انتظار مهم و بجــای مردم از 
مســئولان گفتند: مــردم انتظار دارنــد، کارها و تاش های مســئولان 
در زندگی آن ها اثر ملموس داشــته باشــد که باید در جهت برآوردن این 
انتظار به حق، حرکت و تاش کرد. ایشان انتظار مردم برای بهبود اوضاع 
اقتصادی را با توجه به ظرفیت های فوق العاده کشور، قابل تحقق خواندند 
و افزودند: برخورداری از حدود ۷ درصد منابع طبیعی جهان با ۶۴ ماده 
مهم معدنی، آن  هم در حالی که ایران حدود یک درصد جمعیت جهان را 

دارد، ظرفیت و فرصت بسیار مناسبی است.
برخورداری از حدود ۳۷ میلیون هکتار اراضی قابل کشــت، امکان 
مدیریت آب برای اســتفاده کامل از این ظرفیت بسیار مهم کشاورزی و 
حضور ایران در رده های بــالای تولید جهانی محصولاتی مانند فولاد و 
ســیمان از دیگر ظرفیت های طبیعی ایران بود کــه رهبر انقاب به آن ها 
اشاره کردند. ایشان ظرفیت های انسانی را از ظرفیت های طبیعی مهم تر 
خواندند و افزودند: برخورداری ملت ایران از اســتعداد و هوش بالاتر از 
متوسط جهانی، ۳۶ میلیون جوان، ۱۴ میلیون دارای تحصیات عالیه، ۳ 
میلیون دانشجو، بیش از صد هزار هیأت علمی و بیش از ۱۵۰ هزار پزشک 

ازجمله ظرفیت های بی بدیل انسانی ایران است.
حضــرت آیت الله خامنــه ای همچنین با اشــاره بــه موقعیت مهم 
جغرافیایی و تنوع بالای اقلیمی گفتند: همه این ظرفیت ها نشان می دهد 

توقعات اقتصادی مردم و رهبری قابل  دستیابی است.
ایشان در تشریح موانع بیرونی و درونی بهبود اوضاع اقتصادی گفتند: 
تهدیدات، تحریم ها و کارشکنی های مستمر در دستیابی ایران به امکانات 
لازم، مهم ترین موانع خارجی اســت که البته می تــوان این موانع را کم و 
کــم اثر کرد؛ ضمن اینکه تحریم ها به گفته کارآفرینان برجســته می تواند 
فرصت آفرین هم باشــد. آیت الله خامنه ای افزودند: کم کاری، بی دقتی، 
کم انگیزگی، تاش برای به دســت آوردن محبوبیــت و به  فکر مناصب 
بالاتر بودن ازجمله موانع درونی است که استفاده صحیح از ظرفیت ها و 

فرصت های گسترده کشور را دچار وقفه و خلل می کند.
رهبر انقاب اســامی در فرازی مهم از سخنانشان، کار برای مردم و 
رفاه مردم و تاش برای پیشرفت کشور را کار برای خدا خواندند و تأکید 
کردند: تاش برای گشــودن گره از کار مردم، یعنی داشتن نیت خدایی و 

پروردگار حتماً به این تاش، برکت و پاداش می دهد.
رهبر انقاب در تبیین بایدها و نبایدهای تحقق شــعار »جهش تولید 
با مشارکت مردم« به »مداخله های دولتی و حکومتی« اشاره و با تأکید 
بــر کاهش این مداخات گفتنــد: به میدان آوردن تــوان مالی، فکری و 

ابتکارات مردم منافع زیادی برای کشور دارد.
ایشــان تصور برخی افراد در خصوص بسته شــدن دست دولت در 
صــورت ورود مردم به عرصه اقتصاد و به دســت گرفتــن مدیریت ها را 
نادرست خواندند و افزودند: مردم و دولت هر یک وظایفی دارند که باید 
با تفکیک قائل شــدن بین این وظایف ستادی و عملی، دولت در مسائل 
ســتادی همچون آمایش ســرزمین و نظارت و جلوگیری از تخلفات به 
وظایف خود عمل کند و مردم هم جنبه های عملی کار را بر عهده بگیرند.
حضرت آیت الله خامنه ای، مشارکت و نقش آفرینی مردم در اقتصاد را 
موجب نیرومندی ایران و ثبات اقتصاد دانستند و افزودند: سیاست های 
اصل ۴۴ که با اســتفاده از خود قانون اساســی تنظیم و اباغ شــد باید 
عملی شــود که در گذشــته ضعف های زیادی در این زمینه وجود داشته 
است. ایشان تحقق رشد اقتصادی ۸  درصدی در برنامه هفتم را از منظر 
کارشناسان، امکان پذیر و اســتمرار آن را موجب ایجاد گشایش مطلوب 

در زندگی مردم دانســتند و گفتند: البته رشــد اقتصادی به  تنهایی برای 
تحول در زندگی و معیشــت مردم و طبقات ضعیف، کافی نیســت بلکه 
مؤلفه هــای دیگری همچون فرصت های عادلانه و برابر برای دســتیابی 
به امکانات در ســطوح مختلف نیز لازم اســت کــه در این زمینه نقش 
آموزش و مهارت افزایی جوانان، کلیدی اســت و مدیران ارشد باید برای 
آن برنامه ریزی کنند. »نشان دادن راه های مشارکت مردم با سرمایه های 
انــدک در تولید و اقتصاد« نکته دیگری بود که رهبر انقاب اســامی با 
تأکیــد بر آن، دولت و مجلس را به تشــکیل گروهی زبده و صاحب فکر 

برای اندیشه ورزی در این خصوص فراخواندند.
ایشان در توصیه ای دیگر به مسئولان، توجه و عمل به برنامه هفتم را 
ضروری خواندند و گفتند: بر اساس گزارش ها، متوسط عمل به ۶ برنامه 
قبلی حدود ۳۵ درصد اســت که این خسارتی برای کشور است و دولت 
کنونی که خوشــبختانه دولتی فعال و اهل فکر و کار و تاش است باید 

تاش کند که برنامه هفتم عملیاتی شود.
آیت الله خامنه ای با تأکید بر اهمیت مساله زمان به  عنوان سرمایه ای 
ارزشــمند و پرهیز از موکول کردن کار امروز به فردا به مســئولان گفتند: 
زمان به  ســرعت می گــذرد بنابراین برای کارهــا و برنامه های مصوّب، 
زمان بندی کنید و به سرانجام رسیدن آن ها را در زمان معیّن پیگیری کنید.
ایشان، نقش دیپلماسی و سیاســت خارجی را هم در اقتصاد بسیار 
مهم و تأثیرگذار خواندند و افزودند: ما همســایگان متعددی داریم و در 
تعدادی از پیمان های جهانی نیز سهیم هستیم که باید با تحرک فوق العاده 

دیپلماتیک از این فرصت ها در زمینهٔ اقتصاد استفاده کنیم.
رهبر انقاب در بخش دیگری از سخنانشــان با اشــاره به مســاله 
حجاب، گفتند: مســاله حجاب که اکنون تبدیل به یک چالش تحمیلی 
شــده است، پیش  از این وجود نداشــت و افرادی با برنامه ریزی و نقشه 
کشیدن، آن را به مساله ای تحمیلی تبدیل کردند. ایشان موضوع حجاب 
را از جنبه های فقهی، قانونی و ماحظات جانبی درخور توجه دانستند و 
افزودند: از لحاظ شــرعی، حجاب حکم مسلّم شرعی است و پوشاندن 
بدن برای زنان غیر از صورت و دو کف دســت واجب شرعی و غیرقابل 
صرف نظر کردن اســت و مردم و بانوان ما که مســلمان و مقیّد و متعبّد 
هستند، باید این حکم شرعی را رعایت کنند.  آیت الله خامنه ای از منظر 
قانون، حجاب را حکمی قانونی خواندند و با تأکید بر اینکه رعایت قانون 
بر همگان، چه معتقدان به شرع و چه غیرمعتقدان واجب است، گفتند: 
در خصوص ماحظات جانبی، دخالــت بیگانگان در قضیه حجاب از 
طریق انواع رســانه ها واضح بود البته عده ای هم در داخل به آن ها کمک 
کردند اما اصل هدایت و طراحی برای مخالفت باحجاب از بیرون کشور 

انجام شد که بانوان عاقل و فهمیده ما باید به این واقعیت توجه کنند.
ایشــان با اشاره به گزارش های موثق از استخدام افرادی برای حضور 
هنجارشــکنانه در جامعه با هدف از بین بردن حرمت حجاب، افزودند: 
وقتی ما دست بیگانه را در قضیه ای می بینیم باید مواضع خود را متناسب 
با این واقعیت تنظیم کنیم. رهبر انقاب، طراحی برای برداشتن حجاب 
بانوان را اولِ کارِ بدخواهان دانستند و گفتند: هدف نهایی آن ها برگرداندن 
تدریجی وضع کشــور به دوران فضاحت بار طاغوت است که در آن دوره 
وضع زنان برخاف امروز از لحاظ ســطح سواد و نقش آفرینی مدیریتی، 
ضعیف و از لحاظ پوشش و هنجارهای اجتماعی هم بسیار مفتضح بود.
آیت الله خامنه ای افزودند: اطمینان دارم که بانوان کشــورمان حتی 
کسانی که در زمینهٔ حجاب قدری سهل انگاری دارند، دل بسته به اسام 
و نظام هستند؛ بنابراین باید به این چشم به موضوع نگاه کرد در عین  حال 

که قضیه حجاب را هم همه باید رعایت کنند.
ایشان دولت و قوه قضائیه را موظف به عمل به مسئولیت های شرعی 

و قانونی خود در موضوع حجاب دانستند و افزودند: البته خود بانوان در 
این زمینه بیش از همه مسئولیت دارند که حجاب اسامی را رعایت کنند.
رهبر انقــاب در بخش پایانی سخنانشــان با تأکید بــر اینکه نباید 
اجازه داد، مســاله مهم غزه از اولویت افکار عمومی دنیا خارج شــود، 
جنایات رژیم صهیونیســتی همچون نسل کشی و کشتار دسته جمعی و 
حملــه به زنان و کودکان و بیماران و بیمارســتان ها را در تاریخ دوره های 
اخیر بی ســابقه خواندند و گفتند: جنایات به حدّی است که حتی افراد 
پرورش یافته در فرهنگ غربی و در اروپا و آمریکا هم فریاد اعتراض بلند 
کرده اند. ایشان در نوعی جمع بندی از ۶ ماه جنگ، رژیم صهیونیستی را 
از دو جنبه شکســت خورده، دانستند و گفتند: شکست اول آن ها در روز 
۱۵ مهر و توفان الاقصی بود که رژیمِ مدعیِ تســلط اطاعاتی و نظامی 
را متحمل شکســت اطاعاتی عظیم از یک گــروه مقاومت با امکانات 
محدود کرد و این شکســت و آبروریزی رژیم صهیونیســتی هرگز ترمیم 

نشده و نخواهد شد.
آیت الله خامنه ای شکست دوم صهیونیست ها را شکست در دستیابی 
به اهداف اعام  شــده در حمله به غزه خواندند و با اشاره به برخورداری 
صهیونیست ها از حمایت همه جانبه نظامی- مالی و سیاسی آمریکایی ها 
ازجمله وتوی قطعنامه ها و دروغ محــض غیرالزام آور خواندن قطعنامه 
اخیــر، افزودنــد: با وجود همه ایــن حمایت ها، صهیونیســت ها حتی 

نتوانستند به یکی از اهداف اعام  شده خود دست پیدا کنند.
رهبر انقاب اسامی افزودند: آن ها می خواستندف مقاومت و به طور 
خاص، گروه حماس را نابود و زمین گیر کنند درحالی که امروز حماس و 
جهاد اسامی و مجموعه مقاومت غزه با تحمل مشکات، در حال ضربه 

زدن به رژیم غاصب هستند.
ایشان درنده خویی و کشــتار زنان و کودکان بی گناه را ناشی از عجز 
صهیونیســت ها در مقابل رزمندگان مقاومت دانستند و گفتند: شکست 
صهیونیست ها قطعاً ادامه خواهد یافت و تاش های مذبوحانه آن ها مانند 
این کاری که در سوریه مرتکب شــدند و البته سیلی آن ها را هم خواهند 

خورد، مشکات آن ها را عاج نمی کند.
آیت اللــه خامنه ای با تأکید بر اینکه امکان نجات صهیونیســت ها از 
تله ای که به دست خودشــان در آن افتاده اند وجود ندارد، افزودند: رژیم 
صهیونیســتی روز به روز ضعیف تر و بــه زوال و انهدام نزدیک تر خواهد 
شــد و امیدواریم جوانان ما روزی را ببینند که قدس شــریف در اختیار 
مســلمانان اســت و در آن نماز می گذارند و دنیای اســام نابودی رژیم 

غاصب را جشن می گیرد.
ایشان تشــکیل نظام جمهوری اسامی را فرصتی بزرگ برای دنیای 
اســام برشــمردند و با تأکید بر قدرت روزافزون نظام اسامی و ضعف 
دشــمنان آن، گفتند: محاســبات منطقه ای و وضعیــت جبهه مقاومت 
و جبهــه مقابل آن بعــد از توفان الاقصی تغییر کــرده و در آینده بیش از 
این نیز دگرگون خواهد شــد و دشمنان »اســام و مقاومت و جمهوری 
اسامی ایران« ضمن ناگزیر بودن از تن دادن به این تغییرات باید بدانند که 

نمی توانند در این منطقه در جامعه اسامی حکمروایی کنند.
در پایان این دیدار نماز مغرب و عشــاء به امامت رهبر انقاب 
اسامی اقامه شد. ایشان در بین دو نماز با اشاره به در پیش بودن 
روز جهانــی قدس با تأکید بر اینکه روز قدس امســال، خروش 
بین المللی علیه رژیم غاصب صهیونیســتی خواهد بود، گفتند: 
اگر در ســال های قبل، کشورهای اســامی روز قدس را برگزار 
می کردند، امســال به  احتمال  زیاد در کشورهای غیراسامی هم 
روز قدس با عظمت برگزار خواهد شــد که امیدواریم ملت ایران 

هم همچون همه عرصه ها در این روز نیز بدرخشد.

ادامه یادداشت روز

ادعاهای متناقض و بی سند 
آقای صدیقی: »اموال حوزه با تاسیس این موسسه به  هیــچ وجه در معرض مــورد نقل وانتقــال و فعل و 4

انفعالی قرار نگرفته است«.
عجبا! چگونه چنین ادعایی می شود درحالی که با تاسیس این 
موسســه ۴۰۰۰ متر زمین مرغوب حوزه به موجب سند رسمی  
به موسســه منتقل شده و طبق سند رسمی مالک این زمین نه 

حوزه بلکه موسسه پیروان اندیشه های قائم است.
آقای صدیقی: »مراحل انحال موسسه انجام یافته  است«.5
   انحال موسســه ها و شــرکت ها ظرف چند روز امکان پذیر 
نیســت. برای انحــال اول باید مجمع عمومــی فوق العاده 
صاحبان سهم الشــرکه تشکیل شــود. صورت جلسه مصوب 
مجمع عمومی فوق العاده مبنی بر انحال و تعیین مدیر تصفیه 
توسط حاضران امضا شده و مطابق با ماده ۲۰۹ قانون تجارت 
و ماده ۱۰ آیین نامه ثبت موسســه های غیرتجاری به اداره ثبت 
شرکت ها تسلیم شود. درحال حاضر این کار به سادگی با ثبت 
مصوبه در سامانه اینترنتی اداره ثبت شرکت ها انجام می شود. 
اگر مراحل انحال موسســه انجام یافته اســت، این اسناد را 

منتشر کنید. کار خیلی راحتی است.
آقای صدیقی: »ملک مزبور رســماً به حوزه منتقل  شده اقاله شده و به ثبت رسمی رسیده است«.6
   وقتی می گویند یک انتقال رســماً انجام شده، یعنی در دفتر 
اســناد رسمی، سند رسمی تنظیم و امضا شده است. چنانچه 
زمین مورد بحث دوباره رسماً به حوزه منتقل شده است، سند 

آن را منتشر کنید. این هم کار خیلی راحتی است.
حکایت همچنان باقی است.

توصیه رهبری به دولت
کانال سازندگی

زمان آزادی مطبوعات 
علیرضــا پناهیان در آخرین ســخنانش در یک برنامه 
تلویزیونی گفت: رهبری تعبیری شــبیه به این داشــتند که 
چه وجهی دارد کســی که با یک اشــاره او در لحظه های 
حســاس باید نیروها بسیج شــوند، مدام او را در جامعه 
تخطئه کنند؟ و شأن او را پایین بیاورند؟ یک بار دانشجویی 
در حضور رهبری پرسید، چرا نمی شود به رهبر انتقاد کرد؟ 
آقا هم در جواب گفتند چرا نمی شود؟ هم در اینجا می شود 
و هــم در مطبوعــات. آن زمان هم مطبوعــات در اختیار 
کســانی بود که مثل آب  خوردن انتقاد می کردند. حتی در 
حد رؤســای جمهور بوده که رهبری یک حرفی می زدند و 
آنان دو روز دیگر حرف دیگری می زدند. رهبری مظلومانه 
جمله ای را فرمودند و من خدا را شــاهد می گیرم که معلوم 

بود ایشان این حرف را برای خودشان نگفتند.

ساده زیستی روحانیت
تعطیات عید نوروز ۱۴۰۳ خبری مبنی بر به قتل رسیدن 
حمزه اکرمی از اســاتید حوزه علمیه بندر ماهشــهر توسط 
سارق یا ســارقان منتشر شــد. این روحانی که برای امرار 
معاش خانواده خود مســافربری می کرد، پس از سوار کردن 
مسافر ناپدید و جسد آغشته به خون وی جنب راه آهن بندر 
ماهشهر پیدا شــد. روز گذشته روزنامه کیهان به بهانه قتل 
معاون حوزه علمیه ماهشــهر از وضعیت معیشتی طلبه ها 
نوشــت: انتشــار خبر قتل اســتاد حوزه علمیه ای که برای 
کمک به امرار معاش خانواده خود مشــغول مسافرکشی و 
فعالیت در تاکسی اینترنتی بوده است، یک بار دیگر واقعیت 
زندگی روحانیون و طاب متعهد و پاک سرشت کشورمان را 
عیان کرد. آنها که به عشق خدمت به مردم و جامعه و به رغم 
همه سختی ها و گاه تحمل زخم زبان ها با حداقل درآمد و در 
سخت ترین شرایط که برای خیلی از مردم قابل تصور نیست 

به گذران زندگی و عمل به تکلیف خود مشغول اند.

سوال مطهری
پس از حمله اسرائیل به کنسولگری ایران در دمشق، علی 
مطهری، نماینده پیشــین مجلس در شبکه ایکس )توئیتر( با 
انتشار متنی، سوالی را هم در مورد جنایت جدید اسرائیل علیه 
ایران مطرح کرد. این نماینده ادوار مجلس نوشــت: شهادت 
برای ســرداران و افسرانی که در کنسولگری ایران در سوریه به 
لقاالله رفتند، آرزو بوده اما برای ما  خسران است. چرا باید این 
عزیزان در تیررس رژیم اشغالگری که به هیچ قانون بین المللی 

پایبند نیست، اجتماع پیدا کنند؟ 

ادامه تیتر یک
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باج به طالبان؟

عضو شورای عالی سیاسی یمن گفت که هنوز غافلگیری های 
نظامی زیادی برای دشمن داریم و برخی عملیات را رسانه ای 
نمی کنیم. محمدعلی الحوثی در گفت وگو با شــبکه المسیره 
اعام کــرد که برخی از عملیات های نظامــی را در چارچوب 
راهبرد رســانه ای مشــخص اعام نمی کنیم ولی بدون شــک 
اقداماتی در دستور کار خواهد بود. الحوثی گفت که از سواحل 
دریای سرخ یا خارج از آن می توانیم به اهداف خود دست یابیم.

ایهود باراک، نخست وزیر اسبق اسرائیل در سخنانی مدیریت 
جنگ توســط نتانیاهو را مدیریتی »شکســت خــورده« و 
»فاجعه بار« توصیف کــرد. وی در این باره اظهار کرد: زمانی 
که اســرا و آوارگان را به خانه هایشــان برگردانیم و اسرائیل به 
مســیر عادی خود بازگردد، در جنگ پیروز خواهیم شد و ما 
باید در اسرع وقت این کار را انجام دهیم، قبل از اینکه به دست 

بنیامین نتانیاهو به پرتگاه کشیده شویم. 

ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهور اوکراین با امضای قانونی، 
سن مشمولیت افراد برای ســربازگیری در ارتش این کشور را 
کاهش داده و از ۲۷ ســال به ۲۵ ســال رساند. به نوشته راشا 
تودی، کی یف مشــغول اجــرای روند اصاحــات در بخش 
خدمت نظامی این کشــور به ویژه در زمینه جذب ســربازان 
جدید بوده و بخش هایــی از این طرح اصاحات همچنان در 

پارلمان اوکراین در دست بحث  و بررسی قرار دارد.

کاهش سن سربازگیری اوکراینی هامدیریت فاجعه بار نتانیاهو غافلگیری نظامی یمنی ها

دیدگاه: یادداشت خارجی 

مهاجرین و سقط جنین
خط تبلیغاتی بایدن و ترامپ روشن تر شد

جو بایدن و دونالد ترامپ درحال ترسیم خط سیر انتخاباتی 
علیه یکدیگر هستند و زنگ خطر را در مورد دو موضوع، یعنی 
ســقط جنین و مهاجرت در مرزهای شمالی علیه طرف مقابل 

به صدا درآورده اند.
سوال این است که چرا این دو شعار مهم هستند؟ واقعیت 
این اســت که در داخل ایالات متحده هم بایــدن و هم ترامپ 
عمیقاً در افکار عمومی با مشکات و عدم مقبولیت مواجه اند 
اما آنهــا در دو مــورد از مهم ترین بحث های کشــور پیرامون 
انتخابــات از میزان بــالای رای در نظرســنجی برخوردارند و 
به این جهت هر دو درحال تشــدید تاش ها بــرای راه اندازی 
کمپین های خود درباره انتخابات ریاســت جمهوری ۲۰۲۴ در 
زمین اصلی حزب دموکرات و جمهوری خواهان هستند. برای 
ترامپ، ایــن به معنای تمرکز بی امان بــر »جنایت مهاجران« 
و لفاظی های جدید با هدف برجســته کــردن بحران مرزی در 
جنوب ایالات متحــده به خصوص مرز تگزاس اســت. برای 
بایدن، این روند به معنای افزایش شــدت مخابره پیام در مورد 
قانون جدید ســقط جنین در فلوریدا در مقابل حمایت بالقوه 
ترامپ و محافظه کاران از ممنوعیت ملی ســقط جنین است. 
حضور ترامپ در مبارزات انتخاباتی »سه شــنبه بزرگ« که ماه 
گذشــته انجام شد، نشان داد که مهاجرت غیرقانونی تقریباً در 
کنار هر موضوع دیگر انتخاباتی گنجانده شــده است. ترامپ 
در شهر گراند رپیدز از توابع ایالت میشیگان، رویداد مبارزات 
انتخاباتی خود را »حمام خون مرزی بایدن« نامید و هشدار داد 
که اگر او در ماه نوامبر پیروز نشــود، این کشور موجودیت خود 

را از دست خواهد داد.
ترامپ در ویسکانســین ادعا کرد که خزانه داری آمریکا به 
دلیــل تامین هزینه های رفاه، مراقبت های بهداشــتی رایگان، 
مسکن، بُن غذا و مزایای عمومی بی شمار دیگر که به مهاجران 
پرداخت می شــود مورد غارت قرار گرفته اســت. در این میان 
ما شــاهد خلق واژه »جنایت مهاجر« از سوی ترامپ هستیم 
که او ایــن موضوع را نوع جدیدی از جنایت می خواند. این در 
حالی است که بسیاری از مطالعات نشان می دهند، مهاجران 
کمتر از شهروندان متولد آمریکا مرتکب جنایات خشونت آمیز 
می شــوند.  در همین حال بایدن و مشــاوران ارشد او پس از 
آنکه دادگاه عالی فلوریدا روز دوشــنبه گذشــته راه را برای لغو 
ممنوعیت ۶ هفته ای ســقط جنین و رای گیــری در ماه نوامبر 
درخصوص این قانون باز کرده به دنبال آن هستند تا این موضوع 
را بیش از گذشــته برجســته کنند به گونه ای که کمپین بایدن 
حالا شــروع به پخش تبلیغات گوناگون جدید با محوریت لغو 
ممنوعیت سقط جنین کرده است. جولی رودریگز، مدیر ستاد 
انتخاباتی بایدن اخیراً به خبرنگاران گفته است که دونالد ترامپ 
مســتقیماً مقصر این واقعیت است که ســقط جنین اکنون به 
طور موثر و گسترده در کل مناطق جنوب شرقی ایالات متحده 

ممنوع شده است.
واقعیت این است که مساله مهاجرت و حقوق سقط جنین 
به صورت تصادفی به  عنوان دو موضوع اصلی برای رای دهندگان 
خاکســتری به ویژه ساکنان حومه شهر که در سال ۲۰۲۰ تعداد 
زیادی از آنها از کمپین ترامپ جدا شــدند، قرار نگرفته است. 
این در حالی است که براساس نظرسنجی AP-NORC در ماه 
مــارس، نزدیک به ۷ نفر از هــر ۱۰ رای دهنده، عملکرد بایدن 
در مرز را تایید نکردند و تعداد فزاینده ای نیز نســبت به ارتکاب 
جنایات مهاجــران غیرقانونی ابراز نگرانــی می کنند. جالب 
اینجاست که هر دو طرف برای مفید واقع شدن استدلال های 
سیاســی خود به وقایع و داستان های احساسی تکیه کرده اند. 
به عنوان مثال، ترامپ در میشیگان کمپین خود را بر قتل روبی 
گارسیا ۲۵ ســاله توســط یک مهاجر غیرقانونی که در زمان 
دولت او اخراج شــده بود، معطوف کرد. همچنین جیل بایدن 
)همســر جو بایدن( کیت کاکس، مادر تگزاسی را که مجبور 
به ترک این ایالت برای ســقط جنین به دلیل بارداری غیرقابل 
تحمل شــده بود به عنوان مهمان خود در ایالت اتحادیه دعوت 
کرد. حال باید دید کدام طرف می تواند شعار خود را در تبلیغات 
انتخابات آتی ریاست جمهوری بیش از دیگری برجسته تر کند!

زاخاری باسو
تحلیلگر آکسیوس

بــدون تردید ۲۲ مــارس ۲۰۲۴ در تقویم امنیتی فدراســیون 
روســیه از این پس یکی از مهم ترین رویدادها به  شمار خواهد 
رفت چراکه براساس گزارش رسانه های روسیه حمله  داعش به 
تالار کروکوس سیتی در مسکو بیش از ۲۰۰ نفر کشته و زخمی بر 
جای گذاشت و از سوی دیگر، چالش های امنیت ملی خاصی 
برای روس ها به وجود آورد. شــاید برخی ها معتقد باشــند که 
گروگانگیری در تئاتر مسکو که در سال ۲۰۰۲ توسط شبه نظامیان 
چچنی انجام شــد و صدها کشته و زخمی بر جای گذاشت هم 
یکی از پرونده های مهم در تقویم امنیتی روسیه محسوب می شود 
که تا حدودی می تواند به جهت مســائل پیرامونی و موضوعات 
مربوط به امنیت داخلی روســیه درست باشد اما آنچه در مورد 
حمله تروریستی اخیر در مسکو باید مورد نظر قرار بگیرد، »قید 
زمان« و »ماهیت« آن اســت. واقعیت این اســت که عملیات 
تروریستی اخیر در مســکو دقیقاً در زمانی به وقوع پیوست که 
روسیه درگیر یکی از پیچیده ترین پرونده های تاریخ معاصر خود 
یعنی جنگ اوکراین اســت. ارتش روســیه در چند ماه گذشته 
با بهره برداری از مشــغولیت ایالات متحده در دریای ســرخ و 
خاورمیانه )خصوصاً جنگ در غزه( توانست در مرزهای شرقی 
اوکراین از حیث میدانی پیشرفت هایی را به نام خود ثبت و ضبط 
کند کــه مهم ترین آنها تثبیت مواضع خــود و عقب زدن ارتش 
اوکراین در شهر آودیوکا بود. اگرچه این پیشروی از حیث میدانی 
برای مسکو یک نکته مثبت قلمداد می شود اما باید توجه داشت 
که همین موضوع برای او توانست در انتخابات ریاست جمهوری 
۱۷ مارس نقش یک موتور محرک در افکار عمومی را بازی کند 
و به  نوعی به جامعه روســیه این پیام را بدهد که با وجود وقوع 
بن بســت در پرونده اوکراین او توانسته یک پیروزی مشخص را 
به نام خــود ثبت کند. آنچه در این میان اهمیت پیدا می کند این 
است که حمله تروریستی به مسکو از سوی اتباع کشورهایی رخ 
داده که روزی زیر نظر شوروی سابق بودند و حالا به عنوان یک 
جمهوری جدید درحال ادامه حیات خود هستند که تاجیکستان 
یکی از آنها به شــمار می رود. براســاس اعام منابع روســیه، 
مهاجمانی که این عملیات تروریستی را اجرا کردند اصالتاً اهل 
تاجیکستان بودند و همین موضوع به حدی برای مسکو اهمیت 
داشــت که چند روز بعد از این عملیات، رویترز به نقل از ســه 
منبع امنیتی تاجیکستان خبر داد که ماموران روسیه روز سه شنبه 
۲۶ مارس در تاجیکستان از بستگان چهار متهم تاجیک حمله 
به کروکوس سیتی مســکو بازجویی کردند. فارغ از اینکه یکی 
از مهاجمان اوکراینی الاصل بوده اما شــاید موضوع بازجویی ها 
در خاک تاجیکستان هم امری طبیعی به حساب بیاید اما آنچه 
در این بین باید مورد نظر قرار بگیرد این است که اساساً روسیه 
براســاس ســند امنیت ملی خود، قفقاز و آسیای میانه را حلقه 
دوم امنیتی خود اعام کرده اند و در این راســتا هر اقدامی انجام 
می دهند که بتوانند از وقــوع رخدادهای امنیتی اینچنینی علیه 
خود جلوگیری کنند که البته امری بسیار مشکل و البته پرهزینه 

به حساب می آید. 

 Wمقابله با تهدید در منشأ
در ادبیــات مطالعات تروریســم و با نیم نگاهــی گذرا به 
اســناد و وقایع رخ داده، آسیای میانه مهم ترین و کلیدی ترین 
نقطــه درخصــوص بنیادگرایی رادیکال به حســاب می آید و 

در رأس آن افغانســتان از اهمیت به ســزایی برخوردار اســت 
و بدون شک روس ها نه تنها در شــرایط فعلی بلکه از دهه ها 
قبل این تهدیــد را به خوبی حس کرده اند. اگرچه شــوروی 
در اواخر دهه ۷۰ میادی وارد افغانســتان شــد و بعد از یک 
دهه از این کشور خارج شــد اما از آن دوران تاکنون به خوبی 
دریافته اند که ســاختار اجتماعی، سیاســی و قومیتی در این 
کشــور درهم تنیدگی هایی را درون خود دارد که به این راحتی 
نمی توان آن را تغییر داد. بر همین اســاس، افغانستان در نگاه 
روســیه چه در زمان »جمهوریت« که حامد کرزای و اشرف 
 غنی آن را با حمایت و طرح ریزی واشــنگتن اداره می کردند و 
چه حالا که طالبان با عنوان »امارت اسامی« در کابل مستقر 
گوست  شده، اهمیت بالایی دارد. این حساسیت روس ها از آ
۲۰۲۱ کــه طالبان مجدداً جای دولت اشــرف  غنی را گرفت، 
دوچندان شــد؛ تا جایی که در همان ســال و پس از حمایت 
تاجیکســتان از جبهه پنجشــیر، تنش میان کابل و دوشنبه 
بالا گرفت و روســیه در همان موقع وارد میدان شد. از سوی 
دیگر باید متوجه بود که روســیه میزبان نشست فرمت مسکو 
با محوریت افغانســتان کنونی بوده و پنجمین دور آن حدود ۷ 
ماه پیش در شــهر قازان روســیه با حضور نمایندگان روسیه، 
چین، پاکســتان و ایران به همراه امیرخان متقی، سرپرســت 
وزارت خارجه طالبان برگزار شــد. اگر تمام این مولفه ها را در 
کنار یکدیگر قرار دهیم به وضوح می بینیم که مســکو از زمان 
روی کار  آمــدن طالبان تا به امروز به دنبــال آن بوده تا بتواند 
نقش خود در تحولات افغانســتان را براســاس اولویت های 
امنیتــی اش هدف گذاری کند؛ چراکه به زعم آنها افغانســتان 
کنونی پتانســیل آن را دارد که به تهدیدی دیگر برای مرزهای 
روسیه تبدیل شود. در این راستا سرگئی لاوروف، وزیر خارجه 
روســیه چندین بار تهدید داعش و القاعده در افغانســتان را 
برجسته کرده و البته ایالات متحده را راهبر این سناریو خوانده 
است و به همین دلیل مسکو ســعی می کند از طالبان در این 
راســتا برای کنترل و ســرکوب هرگونه تهدید در افغانســتان 
اســتفاده کند. بر همین اساس، رویترز در تاریخ دوم آوریل به 
نقل از دیمیتری پســکوف، ســخنگوی کرملین اعام کرد که 
موضوعات مهمی وجود دارد که بایــد درباره آنها با مقامات 
طالبان صحبت شــود و اقداماتی هم باید برای خارج کردن و 
حذف نام طالبان از فهرست ســازمان های تروریستی روسیه 
صورت پذیرد. اگرچه پســکوف خروج نام طالبان از فهرست 
تروریستی روسیه را مســتلزم مذاکرات با کابل دانست و آنها 

را حاکمیت دوفاکتو در افغانستان قلمداد کرد اما واقعیت این 
است که در این اقدام احتمالی روسیه در قبال طالبان دو نکته 
نهفته اســت. نکته اول این است که روسیه سعی دارد همانند 
چین از خلأ حضور ایالات متحده در افغانســتان به  نفع خود 
اســتفاده کند با این تفاوت که نفوذ پکن در افغانســتان عماً 
ماهیــت اقتصادی دارد اما اقدامات روس ها در این خصوص 
نوعــی راهبرد کنترلی با ارائه برخــی از امتیازات مثبت به  نفع 
طالبان همراه است. به عبارتی؛ گویاتر مسکو سعی می کند در 
فضایی که جامعه جهانی، طالبان را به رسمیت نمی شناسند، 
نوعی »جای گیری راهبردی با دورن مایه سیاسی- امنیتی« را 
در افغانستان به  نفع خود پیش ببرند. اما نکته دوم به نگاه کان 
روس ها مربوط است. مسکو همین حالا در اوکراین صرفاً با 
ایالات متحده رودررو نیســت بلکه ناتو و کشورهای اروپایی 
هم در این پرونده حضور دارند. بر این اســاس روسیه می داند 
که غرب )اعم از آمریکا و اروپا( به دنبال آن هستند تا مسکو 
را در محیط پیرامونی خود با چالش هایی روبه رو کند که نمونه 
کنونی آن را می توان ارمنســتان دانســت چراکه مواضع اخیر 
نیکول پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان نمایانگر آن است که 
ایروان به دنبال چرخش به ســمت غرب و اتحادیه اروپاست. 
عاوه بر این موضوع روز گذشته )چهارشنبه( ماریا زاخارووا، 
ســخنگوی وزارت امور خارجه روســیه در نشست خبری به 
مســائلی مانند حضور مربیان پنتاگون در ایروان، سفر دبیرکل 
ناتو به ارمنســتان در ماه مارس و رزمایش های ســال گذشته 
میادی میان ارمنستان و آمریکا اشاره کرد و گفت که تمام این 
رویدادها ضدروسی هستند و با هدف بی ثباتی وضعیت قفقاز 
جنوبی صورت می گیرد. این در حالی است که ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روسیه اخیراً در نشست خود با مقامات وزارت 
امور داخلی روسیه اعام کرده که غرب پس از لشکرکشی های 
ناموفق علیه روســیه در قرن های گذشته، ازجمله فرانسه در 
زمان ناپلئون و آلمــان نازی، تمایات انتقام جویانه نســبت 
به این کشور پیدا کرده اســت. مجموعه این مولفه ها موجب 
شده تا روســیه نگاه خود به کابل را به خصوص بعد از وقایع 
اخیر در مســکو به سمت وسوی دیگر متمایل کند؛ چراکه در 
شرایط کنونی که اعضای ناتو درحال تزریق تسلیحات جدید 
به اوکراین هستند و احتمال اجرای ضدحمله توسط اوکراین 
علیه روسیه با گرم شدن هوا افزایش پیدا می کند، حفظ امنیت 
پیرامونی، داخلی و حتی امنیت مرزها برای روســیه به شدت 

حائز اهمیت است. 

 13 روز پس از عملیات تروریستی در روسیه
سخنگوی کرملین از خروج احتمالی طالبان از فهرست تروریستی سخن گفت

فرشاد گلزاری 
گروه جهان
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دکتــر محمدعلی موحد، دوم خرداد ۱۴۰۲ صد ســالگی اش 
را پشت سر گذاشــت و مجلۀ بخارا شمارۀ نوروز ۱۴۰۳ )شمارۀ 
۱۶۱( خود را به جشن نامۀ او اختصاص داده است. علی دهباشی 
دربارۀ این شماره می نویسد: »مناسبت انتشار جشن نامه  ای که 
ماحظه می فرمایید، برگزاری جشنی بود که به مناسبت یکصد 
سالگی استاد محمدعلی موحد با همکاری مرکز دایره المعارف 
بزرگ اســامی در عصر سه شنبه، دوم خرداد ماه ۱۴۰۲ در محل 
تالار رسول اکرم آن مرکز علمی برگزار کردیم«. در این جشن نامه 
عاوه بر گزارش آن شب و متن سخنرانی سخنرانان، سال شمار 
زندگی و آثار دکتر موحد، یادداشت هایی دربارۀ او و سخنرانی ها 
و مقالاتی از او هم آمده و چند شــعر از اشعار دکتر موحد حسن 
ختام این جشــن نامه اســت. عکس های اختصاصــی یا کمتر 
دیده  شده ای از دکتر موحد و دوســتان و همکاران او که در این 
جشــن نامه کار شــده، یکی دیگر از ویژگی های قابل توجه این 

شمارۀ بخاراست.
ژاله آموزگار، نویسنده و استاد زبان های باستانی در یادداشتی 
با عنوان »سدۀ زرین بزرگان تکرارنشدنی« می نویسد: »قرنی که 
عمر پربرکت موحد را در برمی گیرد، ســدۀ بزرگ شخصیت های 
تکرارنشــدنی اســت که در جای جای ایران زاده شــده اند و با 
اســتعدادهای درخشــان در زمینه های گوناگون... هر کدام در 
راهی که برگزیده بودند، محکم و اســتوار گام برداشتند و ارکان 
توســعۀ ایران عزیز مــا را تا آن جا که می توانســتند و هر کدام با 
تخصصی که داشــتند، پایه ریزی کردند و کوشیدند این سرزمین 
را به شاه راه پیشــرفت هدایت کنند... به عنوان یک آذربایجانی 
افتخار می کنم در برابر شــخصیت برجســتۀ ایشــان که به همۀ 
مردم ایران تعلق دارند و در سرزمین بزرگ خیز آذربایجان به دنیا 

آمده اند، سر تعظیم فرود  آورم«.

 Wگزارش گر زمانۀ خویش 
ســیروس علی نژاد، موحــد را »گزارش گــر زمانۀ خویش« 
می دانــد و با اشــاره به گفت وگویی که حدود ۳۰ ســال پیش با 
محمدعلی موحد دربارۀ ابن بطوطه داشته، می گوید: »وقتی آن 
گفت وگو را برای چاپ در مجله آماده کردم از میان سخنان آقای 
دکتر موحــد این تیتر را اختیار کردم کــه »ابن بطوطه گزارش گر 
صادق زمانۀ خویش بود«. واقع این است که از آن زمان تاکنون 
که همواره با آقای دکتر در تماس بوده ام و در محضر ایشان تلمذ 
کرده ام و تا حدودی آثارشــان را دریافته ام، به این نتیجه رسیده ام 
که خود ایشــان بیشتر از ابن بطوطه گزارش گر زمان خویش بوده 
اســت.... حیرت انگیز است که برای شــما بگویم، کتاب »در 
هوای حق و عدالت« که یک کتاب فلســفی و حقوقی اســت، 
بــرای من یک گزارش جانانه از تحولات فکری غرب بود. خود 
دکتــر موحد هم در همان اول کتاب، آن را »ســیاحت در عوالم 

فکری و فلسفی فاسفۀ غرب« می خواند.«

 Wمولانا موحد 
مصطفی ملکیان هــم در مقاله ای با عنوان »یار مــا این دارد و 
آن نیز هــم« به ویژگی هــای کارنامه ای و شــخصیتی دکتر موحد 
می پردازد و می نویســد: »به گمان من بارزترین فضائل و نیکی های 
اســتاد موحــد عبارتنــد از: عشــق وافر بــه دانایــی و یادگیری، 
واقع گرایی، واقع بینی، ثبات قدم و جدیت در راه رســیدن به هدف، 
نیک خواهی، درست کاری، بخشــندگی و گشاده دستی، مهربانی، 
میانه روی، خوش رویی، احســاس عمیق مســئولیت، وفاداری در 
دوستی، بخشــایندگی و ترحم، فروتنی و افتادگی چشم گیر در عین 
اعتمادبه نفس و عزت نفس، مصلحت اندیشــی، خویشــتن داری، 
ارج گذاری به زیبایی، ارج گذاری به فضائل دیگران، ســپاس مندی 
از هستی، سپاس گزاری، امیدواری، شوخ طبعی نظرگیر و دل نشین، 
مصاحبت دوســتی، ادب و متانت و وقار.« مقصود فراستخواه هم 
در مطلبی با عنوان »خیری به این عالم برســان« معتقد اســت که 
موثرترین نخبگان مولد فکر و فرهنــگ در ایران تا به امروز از میان 
جوانان دورۀ یأس و انفعال بعد از مرداد ۱۳۳۲ برخاســتند و از این 
امــر به عنوان »پیدایــی زنگی از مرگ« یاد می کنــد و دربارۀ موحد 
می نویسد: »دو اکتشاف موحد از هزارتوی نیمه های گمشدۀ تاریخ 
و تبار تمدنی، یکی کشــف تجربه ای درازدامــن و یگانه در آفاق بود 
)ابن بطوطه( و دیگری کشف مجدد تجربه ای ژرف و فاخر در انفس 
)شــمس(. این کاری سهل نبود، به ســال ها تحقیق، تتبع، سفر و 
دود چراغ نیاز داشــت و فعالیتی شــخصی به معنای اســپینوزایی 
کلمه برای فهم نفس خویش و توســعۀ شخصی و معنا بخشیدن به 
حیات. موحد یک ترجمه و یک تألیف درخشان در ابن بطوطه کرد 
و بیــش از ۱۰ اثر فاخر به صورت تحقیق، تألیف، ترجمه، تصحیح و 
تعلیق در شمس و مولوی.«حسن کامشاد معتقد است که صحبت 
از شــخص موحد بسیار دشوارتر از معرفی، بررسی و نقد آثار موحد 
اســت و می نویسد: »موحد در حلقۀ دوســتان ما تا من به یاد دارم، 
مولانا خوانده شده است. این عنوان را بار نخست گمان کنم زنده یاد 
امیرحسین جهانبگلو به او داد؛ نه به این سبب که آن زمان از عشق و 

شیفتگی موحد به مولوی یا به شــمس تبریزی چیزی مشهود بود، 
بلکه چون گفتار، رفتار و رخسار موحد عارف گونه می نمود«.

 Wیاد بعضی نفرات 
در بخش »به یاد دوستان دانشمند« شمارۀ ۱۶۱ بخارا، خاطراتی 
از دکتر موحد دربارۀ افرادی چون ایرج افشار، مهدی بازرگان، عباس 
زریاب خویی، محمدحســن لطفی و فؤاد روحانی آمده است. استاد 
موحد دربارۀ ایرج افشار می گوید: »ایرج افشار را من مدیرکل روابط 
خارجی زبان و ادب فارســی می خواندم. با هر کس آشــنا می شد، 
باب مکالمه را با او مفتوح نگاه می داشت. نامه هایی هم که می رسید 
را حفــظ می کرد«. موحــد دربارۀ زنده یاد عبــاس زریاب خویی هم 
خاطراتی نقل کــرده، ازجمله می گوید: »او پس از ختم تحصیاتش 
در آلمــان نزد مــن آمد که در لندن بودم و مدتی را شــب و روز با هم 
بودیــم. هفته ای یــک روز را از خانه بیرون نمی آمد و می نشســت، 
جواب نامه هایی که از دوســتانش رسیده بود را می نوشت. تخصیص 
یــک روز در هفته و صرف وقت برای ایــن کار عامت احترامی بود 
که برای دوســتانش داشت. من به شــوخی می گفتم روز زیج نشینی 
خویی اســت. نامه های اوایل دوران جوانی وی غالباً تاریخ ندارند. 
عجیب اســت که متخصص تاریخ ما در دوران طلبگی هیچ التفاتی 
به تاریخ نشــان نمی دهد. تنها از مفاد نامه هــا باید فهمید که در چه 
برهه ای از زمان نوشته شده اند«. موحد دربارۀ چگونگی آشنایی اش 
با زریاب خویی هم می گوید: »شریعت سنگلجی کتاب خانۀ جامعی 
داشت. از کتاب هایی که در مصر، بیروت و دمشق چاپ می شد، هر 
چه به تهران می رســید در کتاب خانۀ او موجود بود. من خود در سال 
۱۳۱۹ با شریعت آشنا شدم. وسیلۀ آشنایی من با زریاب نیز او بود که 
نشانی مرا در تبریز به زریاب داده و او که برای دیدن خانواده به خوی 
می رفت را به ســراغ من فرســتاده بود«. موحد دربارۀ محمدحسن 
لطفی، مترجم آثار افاطون و ارســطو هم گفته است: »لطفی آدمی 
ساده، خیراندیش، بلندهمت و با صفای خاطر فراوان بود. در زندگی 
مدیون همســر کم حرف و پروقار و فرهیختۀ خود خانم زیگرید بود. 
این دوست هم دل و مشفق ایام دانشجویی، روزها مدیر دفتر وکالت او 
بود و شب ها برایش کتاب می خواند و نظم و ترتیب و دقت و ضابطۀ 
خاص آلمانی را بر زندگی او حاکم کرد. یکی دیگر هم بود که دوستی 
او در زندگی لطفی تأثیری ماندگار داشت و او دکتر رضا کاویانی بود«.

جان بارت، نویســنده ای شوخ و باهوش که رمان های تاریک 
کمیــک و پیچیده اش حول هنر ادبیــات می چرخید و بحث های 
بی شماری را بر ســر هنر داستان نویســی به راه انداخت، در ۹۳ 
سالگی درگذشت. دانشــگاه جان هاپکینز، جایی که بارت استاد 
بازنشسته زبان انگلیسی و نویسندگی خاق بود، تأیید کرد که او 

روز سه شنبه درگذشته و البته دلیل مرگ ذکر نشده است. 
جــان بارت به همــراه ویلیام گس، اســتنلی الکینز و ســایر 
همتایان، بخشــی از موجی از نویسندگان در دهۀ ۱۹۶۰ بودند که 
استانداردهای زبان و طرح داســتان را به چالش کشیدند. بارت 
نویســندۀ ۲۰ کتاب ازجمله »گم شــده در شــهربازی«، »اپرای 
شناور«، »عامل ســات-وید« و »گیلز گوت بوی« و یک مربی 
نویســندگی کالج بود که از پست مدرنیسم در ادبیات دفاع می کرد 
و معتقــد بود، زمان اســتفاده از اشــکال قدیمی به ســر آمده و 

رویکردهای جدیدی مورد نیاز است.
اشتیاق بارت به تئوری ادبی و رمان های بدیع اما پیچیده اش، او 
را به نویسنده  نویسندگان تبدیل کرده بود. بارت معتقد بود او مانند 
شهرزاد در »هزار و یک شب« احساس می کند ناامیدانه در تاش 

برای زنده ماندن با خلق ادبیات است.
جان بارت ســال ۱۹۶۶ با رمان پرفــروش »گیلز گوت بوی« 

یک محوطه دانشــگاهی را به دنیای کوچکی از دنیای در معرض 
تهدید جنگ سرد تبدیل کرد و قهرمان داستان شخصیتی شد که 
بخشــی از آن یک بُز بود. سال بعد، او یک مانیفست پست مدرن 
به نام »ادبیات فرسودگی« نوشت که استدلال می کرد، رمان سنتی 
از »اســتفاده از فرم های خاص« رنج می برد. این مقاله تأثیرگذار، 

نویسنده پست مدرن را کسی توصیف می کند که »با یک بن بست 
فکــری مواجه می شــود و آن را علیه خود بــه کار می گیرد تا کار 
جدیدی انجام دهد«. بارت ۱۳ سال بعد در مقالۀ دیگری با عنوان 
»ادبیات پُر کردن« توضیح داد که منظورش این نبوده که رمان مرده 
است؛ بلکه فقط به شدت به رویکردی جدید نیاز دارد. او به طور 
مکرر رابطه بین داستان نویس و مخاطب را در هجو و طنز بررسی 
می کرد. او ابتدا موســیقی جاز را در مدرسه موسیقی جویلیارد در 
نیویورک دنبال کرد، اما متوجه شد که استعداد زیادی در موسیقی 
ندارد، بنابراین به نوشــتن خاق روی آورد، هنری که در دانشگاه 

ایالتی پن، بوفالو، دانشگاه بوستون و جان هاپکینز تدریس کرد.
اولین رمان جان بارت با عنوان »اُپرای شــناور« نامزد جایزۀ 
کتاب ملی آمریکا شد. او مجدداً در سال ۱۹۶۸ با مجموعه داستان 
کوتاهی به نام »گمشده در شهر بازی« نامزد این جایزه شد و نهایتاً 
سال ۱۹۷۳ برای مجموعه داستان »شــیمرا« برندۀ جایزۀ کتاب 
ملی آمریکا شــد. بارت هم چنین ســال ۱۹۷۹ در رمانی با عنوان 
»نامه ها« که در آن شــخصیت های ۶ رمان اول او برای یکدیگر 
می نوشتند، قراردادهای ادبی را به چالش کشید. آخرین کتاب او، 
مجموعه ای از قطعات غیرداستانی با عنوان »پس نوشته ها: چند 

خط نوشت نهایی« سال ۲۰۲۲ منتشر شد.

جان بارت نویسنده مطرح آمریکایی درگذشت

جشن نامۀ دکتر محمدعلی موحد در بخارای نوروزی

پست مدرنیست شوخ

پیر فرزانه 

دعای روز بیست وچهارم ماه مبارک رمضان

معارف

برنامه انسان سازی
روزه از دیدگاه استاد مطهری

ا  عُوذُ بِكَ مِمَّ
َ
لُكَ فِیهِ مَا یُرْضِیــكَ، وَ أ

َ
سْــأ

َ
ي أ هُــمَّ إِنِّ اللَّ

عْصِیَكَ، 
َ
طِیعَكَ وَ لا أ

ُ
نْ أ

َ
وْفِیقَ فِیهِ لِ لُكَ التَّ

َ
سْأ

َ
یُؤْذِیكَ، وَ أ

ائِلِینَ.  یَا جَوَادَ السَّ
خدایا در این مــاه آنچه تو را خشــنود می کند از تو 
درخواســت می کنم، و از آنچه تو را ناخشنود می کند به 
تــو پناه می آورم، و از تو در این ماه توفیق اطاعت و ترک 

نافرمانی ات را خواستارم، ای بخشنده به نیازمندان. 

اساســاً برنامۀ ماه مبارك رمضان برنامۀ انسان سازی است 
که انســان های معیوب در این ماه خود را تبدیل به انســان های 
سالم و انسان های سالم خود را تبدیل به انسان های کامل کنند. 
برنامۀ ماه مبارك رمضان برنامۀ تزکیه نفس است، برنامۀ اصاح 
معایب و رفع نواقص اســت، برنامۀ تسلط عقل و ایمان و اراده 
بر شــهوات نفسانی است، برنامۀ دعاست، برنامۀ پرستش حق 
اســت، برنامۀ پرواز به سوی خداســت، برنامۀ ترقی دادن روح 

است، برنامۀ رقاء دادن روح است.
اگر بنا باشــد ماه مبارك بیاید و انســان ۳۰ روز گرسنگی و 
تشنگی و بی خوابی بکشد و مثاً شب ها تا دیروقت بیدار باشد 
و به این مجلس و آن مجلس بــرود و بعد هم عید فطر بیاید و 
با روز آخر شــعبان یك ذره هم فرق نکرده باشد، چنین روزه ای 
برای انســان اثر ندارد. اســام که نمی خواهــد مردم بی جهت 
دهان شان را ببندند، بلکه با روزه گرفتن قرار است که انسان ها 
اصاح شــوند. چرا در روایات ما آمده که حظ و بهرۀ بسیاری 
از روزه داران از روزه جز گرســنگی چیزی نیست؟ بستن دهان 
از غذای حال برای این اســت که انسان در آن ۳۰ روز تمرین 
کند زبان خود را از گفتار حرام ببندد، غیبت نکند، دروغ نگوید، 
فحش ندهد. این از همان امور معنوی، باطنی و ملکوتی است: 
زنی خدمت پیغمبر اکرم آمد، درحالی که روزه داشــت. رسول 
اکرم شیر یا چیز دیگری به او تعارف کرد و فرمود: بگیر و بخور. 
ه! روزه دارم. فرمود: نه، روزه نداری؛ بگیر و  گفت: یا رســول اللَّ
ه! روزه دارم. باز رسول اکرم اصرار  بخور. گفت: نه یا رســول اللَّ
کــرد که بخور. گفت: نــه، روزه دارم، واقعاً روزه دارم )چون به 
حســاب خودش واقعاً روزه داشــت، ولــی روزۀ ظاهری مثل 
روزه های ما(. فرمود: تو چگونه روزه داری، حال آن که گوشت 
برادر- یا خواهر- مؤمنت را یك ســاعت پیش خوردی )غیبت 
کردی(؟ انســان روزه بگیرد و غیبت کند، یعنی دهان جســم 
خودش را از غذای حال ببندد و دهان روح خود را برای غذای 
حرام باز کند.  چرا به ما گفته  اند یك دروغ که انسان بگوید تعفّنی 
از دهان او بلند می شود که تا هفت آسمان ، فرشتگان را متأذّی 
می کند؟ آن  وقت می گویند چرا انســان وقتی در جهنم است، 
این قدر جهنم عفونت دارد؟! عفونت جهنم همین عفونت هایی 
اســت که ما خودمان در دنیا ایجــاد کرده ایم، همین دروغ هایی 
است که خودمان می گوییم. تهمت زدن سرور همۀ این هاست، 
چون تهمت زدن هم ]رذیلت [ دروغ گفتن را دارد و هم ]رذیلت [ 
غیبــت کردن را. آدمــی که غیبت می کند، راســت می گوید و 
بدگویــی می کند و آدمی که دروغ می گوید، دروغ می گوید ولی 
بدگویی کســی را نمی کنــد اما آدمی که تهمــت می زند، در آنِ 
واحــد، هم دروغ می گوید و هم غیبــت می کند؛ یعنی دو گناه 
کبیره را با یکدیگر انجام می دهد. ماه رمضان برای این اســت 
که مسلمین، بیشتر اجتماع کنند، عبادت های اجتماعی انجام 
دهند و در مساجد جمع شوند، نه اینکه ماه رمضان وسیله تفرقه 
قرار گیرد. چه تعبیر عجیبــی دارد پیغمبر اکرم برای ماه مبارك 

هِ. رمضان؛ می فرماید: دُعیتُمْ فیهِ الی  ضِیافَۀِ اللَّ

بخارا ۱۶۱
فروردین و اردیبهشت ۱۴۰۳

مدیرمسئول و سردبیر: علی دهباشی

۴۸۰ صفحه/ ۲۰۰ هزار تومان
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تغییر اجباری رویکرد مدیران رســانه ملی در برنامه ســازی 
در نوروز امســال منجر به پخش برنامه هایی شــد که هم درصد 
تماشاگران تلویزیون را بالا برد و هم پس از سال ها لذت تماشای 
برنامه های تلویزیونی را به آن دســته از تماشــاگران وفادار این 

رسانه چشاند. 
هرچند به دلیل عملکرد غلط مدیران در این دو سال گذشته و 
نبود چهره های شاخص در این رسانه، بسیاری از مخاطبان این 
رسانه ریزش کرده و رسانه های دیگری را برای گذراندن اوقات 
فراغت خــود انتخاب کردند و حتی در جریــان پخش و زمان 
پخش برنامه های رسانه ملی هم قرار نمی گیرند اما به قول پیمان 
جبلی، رئیس رسانه ملی افزایش ۸ درصدی مخاطبان این رسانه 
در مقایســه با نوروز ســال قبل با تمام تخریب ها و اشتباهات 
مدیران آن جای خوشــحالی دارد. چراکه اگر مدیران تلویزیون 
سیاست های قبل خود را پی می گرفتند، نوروز امسال به معنای 
شکســت کامل سیاســت های آنها در مدیریت رسانه قلمداد 
می شد و آن وقت معلوم نبود که مدیریت آنها چقدر دوام بیاورد. 
بر همین اساس است که جبلی روز گذشته با ابراز خوشحالی 
از افزایش تماشاگران برنامه های تلویزیونی گفت: »استقبال از 
برنامه های صداوسیما در فضای مجازی هم قابل  توجه است. 
برنامه یکی از شــبکه های اصلی ما در شــبکه های اجتماعی و 
پیام رســان ها حدود ۸۰ میلیون بازدید داشت که نشان می دهد 
باید به اســتقبال مخاطبان در بســترهای مختلف توجه کرد«. 
گفته های جبلی نشــان می دهد که او حالا بیش از گذشــته به 
استقبال مخاطبان توجه دارد و عاوه بر مخاطبان روستایی برای 

تماشاگران شهری و قشر متوسط  هم اهمیت قائل می شود. 
امــا در میان دو ســه برنامه پرمخاطب تلویزیــون در نوروز 
ازجملــه ســریال »زیرخاکی« و برنامه مذهبــی »محفل« که 
مخاطبان خاص خود را دارد و در برهوت نبود تماشــاگر همین 
برنامــه هم غنیمیتی برای مدیران تلویزیون به حســاب می آید، 
»مهمونــی« ایرج طهماســب در تلویزیون امســال حســابی 
سروصدا کرد هرچند که نسبت به دوره های قبل به دلیل ریزش 
مخاطبان در این دو ســال اخیر باز هم عــده ای از مخاطبان از 
پخش این برنامه باخبر نشــدند و با انتشــار ویدئوهای جدید 
در صفحات مجازی درباره زمان پخش و شــبکه آن پرس وجو 
می کردند اما »مهمونی« توانست درصد زیادی از مخاطبانی که 
با تلویزیون قهر کرده را به این رســانه برگرداند. حتی این برنامه 
که خاستگاه اصلی آن یکی از پلتفرم های شبکه خانگی بود، در 
تلویزیون با استقبال بیشتری روبه رو شد و موفقیت  تازه ای را هم 
برای ایرج طهماســب و گروه سازنده این برنامه رقم زد. چراکه 

چنین برنامه ای در شبکه خانگی اگر با استقبال بالا هم روبه رو 
شود باز هم میزان تماشــاگرانش به یک سوم بینندگان تلویزیون 
نخواهد رسید و نمی تواند تمامی اقشار و گروه های اجتماعی را 

به خود جلب کند. 
»مهمونی« در یک پلتفرم شــبکه خانگی شــکل گرفت با 
عروسک هایی تازه که در ابتدای پخشش به جز یکی دوتای آنها 
نظر مخاطبان را جلب نکرد. دو کاراکتر بچه و پشه با بیشترین 
اســتقبال از ســوی تماشــاگران این مجموعه روبه رو شدند و 
دیگر کاراکترها مانند شــاباش، قیمه و کته تنها رضایت نسبی 
آنهــا را جلب کردند. »مهمونی« هرچند در شــبکه خانگی از 
حضور مهمانان شاخص بهره می گرفت و اشخاصی مانند علی 
نصیریان، مرحوم آتیا پسیانی به همراه فرزندش ستاره پسیانی،  
محسن تنابنده، علی زندوکیلی، رضا کیانیان و... به این برنامه 
آمدند اما آمار تماشای کامل قسمت های این برنامه در این پلتفرم 
آنقدر قابل توجه نبــود و ویدئوهای کوتاه آن در فضای مجازی 
بیش از قسمت های آن در پلتفرم دیده می شد. در واقع باید گفت 
که چنین برنامه  ای بیشتر مناسب تلویزیون است تا یک پلتفرم که 
مردم برای تماشــای آن باید اشتراک بخرند یا اینکه پول اینترنت 

مصرفی را بپردازند. 
از ســوی دیگر، ایرج طهماسب ازجمله هنرمندانی است که 
از ســال های اولیه پس از انقاب در تلویزیون با عروسک های 
مختلف برنامه سازی کرده و توانسته مخاطبان زیادی را هم برای 
برنامه های خود جلب کند. او دارنده لقب برنامه  ساز پرمخاطب 
اســت و به خوبی چم و خم مدیران این رســانه را بلد است و با 
خطوط قرمز و محدودیت های تلویزیون آشناست و سال هاست 
که با آنها خو گرفته اســت. به همین خاطر راحت تر از دیگران 
می تواند برای این مدیوم برنامه ســازی کرده و مخاطب را با خود 
همراه کند. او در تمام این سال ها حاضر بود دوباره فعالیت خود 
را در این رســانه از سر بگیرد اما یا با مدیران قبلی بر سر مسائل 
مالی به توافق نمی رســید و یا اینکه موانعی را بر ســر کار خود 
می دید که ترجیح داد از تلویزیون به شبکه خانگی برود و عطای 

همکاری با مدیران وقت را به لقای آن ببخشد. 
اما وقتی مدیران این رســانه دوباره به ســراغ او رفته و برای 
ســاخت برنامــه از او دعوت کردند، طهماســب کــه تجربه 
نیمه موفق شبکه خانگی را هم پشت سر گذاشته بود، پذیرفت به 
خاستگاه اصلی خود بازگردد اما چون وقت کافی برای طراحی 
و ساخت عروسک های تازه نداشت به سراغ همان »مهمونی« 
رفت که هم عروسک هایش برای مخاطب آشنا بود و هم اینکه 
برای تماشاگران تلویزیون تازگی داشت. اما برگ برنده او زمانی 

رو شد که مدیران تلویزیون عروسک هایی که طهماسب با آنها 
در این رســانه به موفقیت رسیده بود را با او همراه کردند. ببعی، 
دیبی، آقای همساده، فامیل دور و پسرش، همسایه بغلی و جگر 
هم به »مهمونی« طهماســب آمدند و با پشه و بچه و مگس و 

دیگران همراه شدند.
این ترکیــب تازه به خوبی جــواب داد و گردهمایی این همه 
عروســک شــیرین و جذاب در کنار هم موفقیتی تازه را برای 
طهماســب رقم زد که اتفاقاً بیش از قســمت های قبلی »کاه 
قرمــزی« به چشــم آمد و هــم مخاطبان را راضــی کرد و هم 

منتقدانی که عاقه مند به مجموعه های طهماسب بودند.
»مهمونی« تازه طهماسب در شــبکه نسیم برخاف فصل 
قبل کاه قرمزی که بدون حضور شــخصیت های اصلی یعنی 
کاه قرمزی، پســرخاله و پســرعمه زا ساخته شــد، محصول 
ایده های تازه با اســتفاده از ترکیــب کاراکترهای دو مجموعه و 
بداهه پردازی درســت و محکم داستان هایی بود که با همکاری 
عروسک گردانان و صدا پیشه های صورت می گرفت. طهماسب 
که به عنوان نویسنده و کارگردان در صدر این مجموعه قرار دارد 
با وجود داشــتن فرصتی اندکی برای تولید این مجموعه امسال 
توانســت برنامه قابل قبول و جــذاب را ارائه دهد که حتی نبود 
کاه قرمزی و پســرخاله و دیگران به چشــم هم نیامد. در واقع 
عروســک هایی که او همراه خود کــرد، با ایده هایــی که او و 
همکارانش زمینه ساز داستان های هر اپیزود می کردند، تبدیل به 
برگ برنده »مهمونی« شد. با اینکه این »مهمونی« مهمان زنده 
و تازه عروسکی نداشت و بر همان ظرفیت های قبلی خود تکیه 
کرده بود اما ایده پردازی درســت قصه و آشنایی عروسک ها و 
ارتباط آنها با هم آنقدر موقعیت های بکر و جذابی ســاخت که 

دیگری نیازی به مهمان و تازه واردهای دیگری نداشت. 
طهماسب برای اولین بار در تلویزیون بدون همراهی با حمید 
جبلی که نقش اصلی و اساســی در شکل گیری کاه قرمزی و 
دوستانش داشت، توانست برنامه ای موفق روی آنتن رسانه ملی 
بفرستد که مورد قبول تماشــاگران و عاقه مندان این مجموعه 
قرار گیرد. حالا او با داشــتن عروسک هایی که پتانسیل بالایی 
برای خلق موقیعت ها و داســتا ن های تازه دارند و با گروهی که 
با او همدل و همراه هســتند، می تواند مهمونی خود را همچنان 
ادامه دهد بدون اینکه خلأ مهم ترین عروسک هایش حس شود 
و فقدان آنها به چشم بیایید و این همان شگرد و راه و روش یک 
برنامه ساز موفق تلویزیونی است که می داند در این رسانه چطور 
برنامه ســازی کند و چگونه مخاطبــش را بازیابی و به پیگیری 

برنامه هایش وا دارد. 

ایرج طهماسب در بازگشت به تلویزیون مهمونی موفقی به راه انداخت

مهمونی جذاب

کــن از جاناتــان گلیزر برای مطــرح کردن موضــوع غزه در 
ســخنرانی خود در مراسم اســکار تقدیر کرد. وی کارگردان 
»منطقه مورد عاقه« را بســیار شــجاع خواند که توانســت 
نظراتش را چنیــن واضح بیان کند. او بــه ورایتی گفت: من 
مطمئن هستم که او پیامدهای احتمالی را درک کرده و همین 
نشان می دهد او چقدر شجاع است و برای همین من برای او 

و کارش احترام زیادی قائل هستم.

»گودزیا و کونــگ«: »امپراتوری جدید« امســال بهترین 
افتتاحیه را در بین فیلم های هالیوودی در چین به نام خود ثبت 
کرد. این فیلم در فاصله جمعه تا یک شنبه در سینماهای چین 
موفق به کسب ۴۴/۶ میلیون دلار )۳۱۷ میلیون یوآن( شد که 
به معنی تقریباً ۷۰ درصد از فروش گیشــه های آخر هفته این 
کشــور بود. رقم فروش این فیلم چهارمین فروش بزرگ یک 

فیلم هالیوودی در دوران پس از همه گیری است.

نسخه تازه کمدی سیاه و خانوادگی »جنگ خانواده رزها« به 
زودی جلو دوربین می رود. بندیکت بامبرباچ و اولیویا کولمن 
نقش های اصلی نسخه جدید را بازی می کنند. شرکت مستقل 
فیلمسازی سرچایت پیکچرز، تهیه کننده این نسخه است و 
بامبرباچ و کولمن هم جزو ســرمایه گذاران آن هستند. نسخه 
اصلی فیلم ســال ۱۹۸۹ ساخته شــد و در کنار فروش بالا در 

گیشه سینماهای جهان با برخورد گرم منتقدان روبه رو شد.

نسخه تازه جنگ خانوادگیاستقبال چینی ها از گودزیلاتقدیر کن لوچ از گلیزر

گزارش شبکه خانگی

 سوگواری یا بدقولی 
جنگل آسفالت و اکازیون در موعد مقرر منتشر نشدند

پخش قسمت سوم سریال های »اکازیون« و »جنگل 
آسفالت« که قرار بود به ترتیب پانزدهم و هفدهم فروردین 
 ماه منتشر شوند به بهانه تقارن با ایام سوگواری منتفی و به 
هفته آینده موکول شــد، این اتفاق درحالی افتاده که تاریخ 
پخش این دو سریال هیچ گونه تاقی با روزهای سوگواری 
ندارند. جالب اینجاست که تلویزیون پخش سریال کمدی 
»نون خ ۵« را از شــامگاه چهارشنبه پانزدهم فروردین  ماه 

آغاز می کند.
در صفحه اینســتاگرام »نماوا« اعام شده که به دلیل 
همزمانی با شب های احیا و ایام سوگواری شهادت حضرت 
علی )ع(، ســریال های »اکازیون« و »جنگل آســفالت« 
این هفته منتشــر نمی شــوند. طبق این خبر، قسمت سوم 
»جنگل آسفالت« یک شــنبه ۱۹ فروردین منتشر خواهد 
شــد و قسمت سوم »اکازیون« چهارشــنبه ۲۲ فروردین. 
همچنین اعام شــده که برای حفظ حقوق مخاطبان سه 

روز اشتراک اضافه به کاربران اضافه خواهد شد.
نکته مهمی که در رابطه با این خبر وجود دارد این است 
که زمان انتشار قسمت جدید هیچ  کدام از این دو مجموعه 
نام برده، ارتباطی با ایام ســوگواری ندارد. همین مساله هم 
باعث شــده که مخاطبان نسبت به عدم انتشار آن واکنش 
نشان دهند. قسمت دوم سریال »جنگل آسفالت« جمعه 
۱۰ فروردین همزمان با شــب ۱۹ ماه رمضان منتشــر شد؛ 
درســت در شب اول ایام ســوگواری. با توجه به اینکه این 
سریال اصاً کمدی نیست به طور طبیعی انتشار آن در ایام 
سوگواری هم هیچ مشکلی ایجاد نمی کند اما معلوم نیست 
علت عدم انتشــار آن، چند روز پس از ایام سوگواری، چه 

دلیلی می تواند داشته باشد. 
برخــی شــایعات از عدم تســویه حســاب نمــاآوا با 
دست اندرکاران سریال »جنگل آسفالت« و  برگشت چک 
بازیگــران مطرح این مجموعه خبر می دهد که این اتفاق با 
واکنش تهیه کننده این سریال روبه رو شده و این تهیه کننده 
انتشار قسمت تازه را منوط به تسویه حساب با بازیگران و 

عوامل این مجموعه کرده است.  
سریال »جنگل آسفالت«، ســریالی درام و تلخ است 
که عدم پخــش آن به دلیل ایام ســوگواری با هیچ منطقی 
ســازگاری ندارد. نکته مهم تر اینکه حتی تلویزیون هم که 
سریال های کمدی اش را برای ایام سوگواری متوقف کرده 
بود از روز چهارشنبه ۱۵ فروردین قسمت اول سریال »نون 
خ ۵« را روی آنتــن می فرســتد و پخش »مهمانی« هم از 
روز ۱۶ فروردین از سر گرفته می شود. در این شرایط نماوا 
کماکان قصد دارد ســوگواری را ادامه دهد. مخاطبان زیر 
پست مرتبط با عدم انتشار »اکازیون« و »جنگل آسفالت« 
معترض شــده اند. برخی به تغییر زمــان پخش »جنگل 
آسفالت« اعتراض کرده و نوشته اند: »جنگل آسفالت مگه 
طنزه که پخش نمی کنین؟« ، »جنگل آسفالت چه ربطی به 
سوگواری داره؟«، »شما خودتون می دونین ژانر سریالتون 
چیه؟«، »امشب شــب قدر آخره. از فردا که دیگه خبری 
نیســت. تا جمعه می خواین پخش نکنیــن؟«، »نکنه تو 
جنگل آسفالت، امیر جعفری و نوید محمدزاده استندآپ 
کمــدی اجرا می کنن؟« بعضی ها علــت این جابه جایی را 
به مســاله ای دیگر ربط داده و نوشــته اند: »حداقل بگین 
سریال حاضر نیســت یا تدوین نشده. اینکه بهتره تا ربط 
بدین به ســوگواری.«، »به خاطر اینکه مردم مجبور شــن 
اشــتراک بخرن دارین تغییر می دین؟« و... به هر حال با 
توجه به خبر منتشــر شده در پلتفرم نماوا باید در یک شنبه 
۱۹ فروردین شــاهد قســمت جدید »جنگل آســفالت« 
و  پنج شــنبه ۲۲ فروردین شاهد قسمت جدید »اکازیون« 
باشــیم. مگر اینکه با این حجم از اعتــراض، پلتفرم نماوا 

تغییری در کنداکتورش ایجاد کند.
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جوانان همواره در هر اجتماعی محرک، امیدبخش و تحول ساز 
بوده اند، اما سیاست میدان مبارزه پرتاطمی است که هر کسی یارای 
جنگیدن نخواهد داشــت و قطاری اســت که هر کسی به ایستگاه 
آخر نخواهد رســید. میدانی که رقابت تنگاتنگ اســت و نتیجه با 
عدالت لزوماً همراه نیست.  عموم جوانان هویت های متکثری دارند 
و دنباله رو هیچ نوع سیاســت به خصوصی نیستند؛ بلکه در برهه و 
شرایط مختلف دســت به انواع و اقسام سیاست ورزی می زنند. اما 
وقتی دست به عمل سیاسی می زنند، اغلب ذوق و سلیقه و ابداعات 
جوانی را بــه کار می گیرند. جوانان یکــی از جذاب ترین گروه های 
اجتماعی برای مخاطب   قرار  دادن و بسیج  شدن هستند. چرا؟ چون 

نســل جوان کمتر در بند گذشته است و بیشــتر در فکر آینده. این 
واقعیت هم اهمیت گفتمانی و هم اهمیت سیاسی غیرقابل انکاری 
بــرای نخبگان حاکم و چه بــرای منتقدان حکومــت دارد و برای 
همین هر دو رقابت برای توســل به جوانان و اهمیت نمادین جوانی 
می شوند. اما اینکه جوانان به عنوان یک جمعیت اثرگذار و به عنوان 
نیروی رســمی وارد رقابت سیاسی شوند را کمتر برمی تابند. در این 
 راستا، ســازمان جوانان حزب کارگزاران با ســاختاری توسعه یافته 
تاش کرده تا دریچه ای برای ورود جوانان به وادی جدی سیاســت 
باشد. این سازمان با تمام تاش های جمعی خود و آزمون وخطاهایی 
که در هر کار جمعی نیز محتمل اســت پس از چهار سال در آستانه 
سال ۱۴۰۳ با انگیزه و باور به نقش پررنگ جوانان در آینده سیاسی 
کشور، برنامه ها و فعالیت هایی را در نظر گرفته است؛ تدارک دیدار 
با چهره ها و شــخصیت های سیاسی کشور، نشست های آموزشی 
با محور توســعه و ملی گرایی با حضور استادان صاحب نظر، تولید 

پادکست با هدف آموزش مفاهیم پایه ای علم سیاست و اقتصاد و... 
در بخش معاونت اعضا و هواداران ســازمان نیز با نمایندگان جوان 
گروه های اجتماعی و اقتصادی و فرهنگی جلسات متعددی در نظر 
گرفته شده است که با حضور معاونت اعضا و هواداران دبیرکل برگزار 
خواهد شد. جلســاتی با وکیان، پزشکان، مهندســان، بازاریان، 
فرهنگیان، هنرمندان و دیگر اقشــار جامعه هــم بخش دیگری از 

برنامه هاست.
ســال ۱۴۰۳ با توجه به اهمیتی که از منظر سیاسی و اجتماعی 
خواهد داشت برای سازمان جوانان حزب کارگزاران سازندگی ایران 
از درجه اهمیت بالایی برخوردار اســت. در نتیجه بیشترین تمرکز 
فعالیت های اجرایی عاوه بر جذب جوانان، شــناخت و ارتباط با 
جوانان فعال در سراسر کشور بر ساماندهی ساختاری و تشکیاتی 
خواهد بود. امید که با مشــارکت جوانان در سالی سخت بتوانیم بر 

مسیر سیاست ورزی کشور تاثیرات جدی بگذاریم.

چهار ســال از زمان تاســیس رسمی ســازمان جوانان حزب 
کارگزاران سازندگی ایران می گذرد و اکنون در ابتدای سال ۱۴۰۳ 
بــه همین بهانه ارزیابی شــخصی خود را-البته بــا نگاهی کمتر 
جانب دارانه- از مسیری که این سازمان از ابتدا تاکنون طی کرده و 
آنچه که بهتر اســت در آینده طی کند، ارائه می کنم. اگر بخواهم با 
نگاهی گذرا حیات زیسته سازمان جوانان حزب کارگزاران تاکنون 

را بررسی کرده و آنچه از نظرم در آن چشمگیرتر بوده به 
مخاطبان عرضه کنم بایــد از دو جهت به کارنامه این 
سازمان نگاه کرد؛ ابتدا جمع جوانانی امیدوار و پرانگیزه 
که در ســخت ترین و دشوارترین ســال های سیاسی 
کشــور گرد هم آمدند و با تاسیس ساختاری متناسب 
با استانداردهای توسعه سیاسی کشور به فعالیت های 
تشکیاتی و سیاسی پرداختند. دوم، تاش برای امتداد 
این مســیر، حفظ و افزایش کارکرد تشکیات جوانان 
در ســاحت سیاسی کشــور که نقش آفرینی جوانان را 
با مسئولیت بیشــتری همراه می کند.  از دستاوردهای 

سازمان جوانان در سطح تشکیاتی می توان به طرح های کشوری 
اهدای خون و درخــت کاری که در ســال های مختلف و در ۱۵ 
استان سراسر کشور برگزار شــد، یا حضور موفقیت آمیز اعضای 
این ســازمان در پنجمین کنگره حزب کارگزاران سازندگی ایران و 
کســب اعتماد کنگره و بدنه این حزب همچنین جذب جوانان و 
پایه گذاری تشکیات نسبتاً قوی در استان ها به عنوان نمونه  هایی از 
تاش مستمر سازمان جوانان حزب کارگزاران برای جذب جوانان، 
ارتباط با اقشار و گروه های مختلف جامعه و نقش آفرینی سیاسی 
و اجتماعی اشاره کرد. چراکه جوانان در عرصه سیاست هم  زمان 
باید در چند ســطح به تاش بپردازند تا در این رقابت تنگاتنگ و 
غیراستاندارد بازی سیاست به هویت خود رسمیت دهند. در ابتدا، 
درون ساختار سیاسی و ایجاد فضایی برای امکان نقش آفرینی در 

کنار سایر فعالان سیاسی و در مرتبه بعدی، جذب جوانان و کسب 
همراهی این گروه از جامعه که در سازمان جوانان تاش کردیم در 
این دو بخش با انســجام و برنامه ریزی پیش برویم.   همچنین در 
سطح گفتمانی و اندیشه ای می توان به تاش های جسته وگریخته 
و البته نامنسجمی که تاکنون در این نهاد نوپای حزبی برای بسط 
ملی گرایی، توســعه و آزادی خواهی با قرائــت خود از این مفاهیم 
انجام شده، اشاره کرد. گفت و گو با اساتید صاحب نظر، جلسات 
آموزشــی و تولید محتوا در این زمینه ازجمله کارهایی است که در 
این راستا صورت گرفته است، برای مثال؛ توجه به مباحث توسعه 
و ایران به   عنوان گفتمانی که می توانــد در این برهه زمانی هویت 

جمعی و پیشرفت کشور را محقق کند.   در عین حال به  عنوان یکی 
از نقاط ضعف می توان در چهار سال پس از ایجاد سازمان جوانان، 
عدم موفقیت چشــمگیر در عرصه کان سیاسی را مشاهده کرد. 
با وجود تکثر در این ســازمان همانند هــر نهاد پویای دیگر، اکثر 
اعضای سازمان جوانان در انتخابات ریاست جمهوری و مجلس 
شورای اسامی سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۲ و همراه با سیاست گذاری 
کان حزب، موافق حضور و مشــارکت در انتخابات بودند، برای 
مثال چند تن ازجمله نگارنده این نوشــتار از امضاکنندگان بیانیه 
روزنه گشــایی بوده یا در ســتاد انتخاباتــی عبدالناصر همتی در 
ســال ۱۴۰۰ نقش آفرینی جدی داشــته  اند که تاکنون هیچ  یک از 
این مســیرها به کسب توفیق سیاسی یا گشــودن روزنه ای جدی 
منتهی نشــده است. زیرا طبیعی اســت هر ساختار و سازمانی با 

هدفی فراتر از صرف ایجاد، تشکیل شده و مدیریت هر تشکیات 
مشابه سازمان جوانان حزب کارگزاران سازندگی ایران، هرچند در 
جزئیات موفق اما اگر به کسب اهداف اصلی خود ازجمله توفیقات 
جدی سیاسی و اجتماعی و تاثیر جدی بر نظام خط مشی گذاری و 
در نهایت توسعه، آزادی و سازندگی ایران منتهی نشود، در رسیدن 
به اهداف اصلی و واقعی خود ناکام بوده است.  حال اگر بخواهم 
با توجه به فضای سیاســی و اقتصادی پیش رو و استراتژی های 
احتمالی آینده، سیاست گذاری مناسب را برای ادامه کار سازمان 
جوانان توصیــف کنم با توجه به تحولات سیاســت داخلی ایران 
همچنین انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا که در 
پیش بوده و تاثیر مستقیم آن بر سیاست داخلی ایران باید 
گفت بسیار سخت می توان در سطح استراتژیک درباره 
ســال ۱۴۰۳ از حالا نظری قطعــی داد. چیزی که از 
هم  اکنون واضح و مشخص است این است که با توجه 
به تورم و فشار افسارگسیخته اقتصادی بر مردم که خود 
احتمالًا رابطه ای عکس با حضور فعالانه در کار حزبی 
و سیاسی و تقویت جامعه مدنی دارد، تحولات سیاست 
داخلی همچنین وقوف به ناکارآمدی دولت مستقر در 
اکثر حوزه ها احتمالًا توصیه محافظه کارانه و دقیق تر به 
یک تشکیات در چنین زمانی حضور در ربعی تدافعی 
در جهت تصمیمات استراتژیک باشــد. اما از نظر بنده و در این 
هنگام حساس و سرنوشت ساز برای آینده مردم ایران احتمالًا این 
بار باید خاف محافظه کاری های رایج تصمیم گیری و در راستای 
بهبود وضعیت نامناسب فعلی کشور، گامی جدی به عرصه نهاد. 
با توان و انرژی به رشد تشکیات، آموزش، ارتقا، توسعه فردی و 
جمعی و افزایش تعداد و کیفیت اعضا و هواداران ادامه داد تا شاید 
بتوان در زمانی مناسب با پیوند تشکیات و سیاست و با گفتمانی 
ملی، توسعه گرا و آزادی خواه بر نظام خط مشی گذاری و سیاست 
ایــران تاثیر جدی و موثر گذاشــت. زیرا نقش احــزاب به عنوان 
مرجع انتقال  دهنده مطالبات گروه های اجتماعی و انعکاس دهنده 
شرایط کشور به منابع قدرت و سیاست گذار در روزگار فعلی ایران 

بیش ازپیش، تعیین کننده مسیر سیاسی آن خواهد بود.  

نکاتی ناظر به چشم انداز سازمان جوانان حزب کارگزاران سازندگی ایران در سال 1۴۰3

درباره برنامه های سازمان جوانان حزب کارگزاران سازندگی ایران در سال جاری

پیوند تشکیلات و سیاست

سالی سخت، راهی سخت

درآمد

در اهمیت صفحه »جوان« برای نسل جوان

باید پویید و جویید و کوشید

نگاهی به تحزب جوانان در استان ها در سال پیش رو

برون رفت از »انسداد« و »بحران«

صفحه ای که در دســت دارید و می   خوانید، نخستین شماره 
صفحه »جوان« روزنامه سازندگی در سال ۱۴۰۳ است و تصمیم 
گرفتیم تا در پله اول ســال جدید، نگاهی داشته باشیم به سازمان 
جوانان حزب کارگزاران سازندگی ایران؛ از یک  سو رئیس سازمان، 
کان نگرانه چشــم انداز امسال از منظر سیاست گذاری و کان را 
تشــریح کرد و از ســوی دیگر هم دبیر و قائم مقام این نهاد حزبی 
بر دغدغه های اجرایی متمرکز شدند و پرواضح است که هر آنچه 
قرار است در سال تازه  از راه رسیده اتفاق بیفتد، در ارگان رسانه  ای 
آن، یعنی همین صفحه »جوان« روزنامه ســازندگی نماد و نمود 
خواهد یافت؛ چه آنچه در سطح سازمان جوانان حزب کارگزاران 
ســازندگی ایــران رخ داد و طبعــاً و طبیعتاً بازتابــی از مجموعه 
فعالیت ها، انتشــار و انعکاس خواهد یافت و چه آنچه در سطح 
جامعه و کشور بر نسل جوان مترتب می شود. اصاً شاید رسالت 
ایجاد این صفحه نیز همین باشد که بکوشد و بپوید تا دغدغه های 
نســل جوان را در حوزه های گوناگون از سیاست و اقتصاد گرفته 
تا فرهنگ و اجتماع منعکس و منتشــر شــود و نوری بتاباند بر 
آنچه امروز و اکنون در جامعه اهل شــباب می گذرد و این نســل 
با آن دســت وپنجه نرم می کند و چه فرصتــی بهتر و برتر از اینکه 
مســائل و مصائبی که جوانان این کهن بوم ذهن و ضمیرشــان در 
چنبره خود گرفتار کرده اســت به منصه ارائه برسانیم. زیرا بر این 
اعتقاد هســتیم و بر آن پای می فشاریم که اگر با نگارش مطلبی و 
پرداختن به موضوعی، گره ای گشوده و مساله ای حل شود و حتی 
یک  جوان به کام برســد، ما توفیق مند بوده ایم. اصاً شأن نزول و 
فلسفه وجودی این سازمان نیز همین بوده و آن را پیش چشم خود 
قرار داده تا برای دفع و رفع آنچه برای نســل جدید ســد راه شده 
است، تاش کند و از هیچ کوششی فروگذار نکند تا موانع از میان 
برود. موانع تان را با ما در میان بگذارید تا به قد و قدر وسع مان و 

بسی بیش از آن، بکوشیم و بجوییم و بپوییم.

حزب

حمیدرضا محمدی
دبیر صفحه جوان و عضو شورای سازمان جوانان

حزب کارگزاران سازندگی ایران

سروش صفایی
قائم مقام سازمان جوانان

حزب کارگزاران سازندگی ایران

گاه برای جوان  »انسداد« و »بحران« واژه هایی که ناخودآ
امروز ایران تداعی کننده  تکرار آزاردهنده  شــرایط حســاس 
کنونی در فضای سیاســی، اجتماعی و اقتصادی کشورند.  
ســازماندهی و هدایت جوانان با انگیزه و فعال سطح کشور 
یکی از مهم ترین راهکارهای عبور از این انســداد و بحران 
است. در همین راستا یکی از مهم ترین اهداف و رسالت های 
سازمان جوانان حزب کارگزاران سازندگی ایران نیز کشف و 
پرورش جوانان مستعد، با انگیزه و ایران دوست سطح کشور 
اســت. جوانانی که امید می رود روزی نه چندان دور فرآیند 
توسعه کشور را ســرعت ببخشــند و گره از کار بگشایند. 
معضل کلیدی کشف  شده طی روند توسعه سازمان جوانان 
در سطح کشور، فاصله  جوانان دغدغه مند استان ها  با دانش 
و تجربه بزرگان عرصه سیاست و حکمرانی است که در کنار 
آشــفتگی و تاطم عرصه سیاسی کشور باعث شده جوانان 
توسعه گرای ساکن استان ها چشــم  انداز امیدوارکننده ای به 
امکان اثرگذاری شان نداشته باشند. در همین راستا به منظور 
انگیزش و پرورش اعضای سازمان جوانان در استان ها برای 
نقش آفرینی در مســیر توسعه کشــور یکی از رویکردهای 
ســازمان جوانان در ســال جدیــد ایجاد امکان شــناخت 
مساله، حل مساله و طراحی مسیر توسعه در استان هاست. 
فعالیت هایــی از قبیل تهیه فهرســت مصائب و بحران های 
اســتانی، نشســت با صاحب نظران حوزه هــای بحران در 
استان ها، مطالعه و تنظیم سند راه های پیشنهادی برون رفت 
از مشــکات همچنین نگارش طرح های توسعه استانی با 
الگوبرداری از اســتان های موفق کشور از رویکردهای تیم 
اجرایی ســازمان جوانان حزب کارگزاران سازندگی ایران در 

ادامه مسیر خواهد بود.

کوروش دست پاک
رئیس شورای سازمان جوانان

حزب کارگزاران سازندگی ایران

ناعمه علی نژاد
دبیر سازمان جوانان

حزب کارگزاران سازندگی ایران

باشگاه جوانان کارگزاران سازندگی ایران سازندگی جوان
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علیرضا زاکانی، شهردار تهران نیز در ادامه لحن عجیب خود در 
مقابل مخالفان ساخت مسجد در پارک قیطریه گفته که  این منطقه 
را بــه عنوان جایی که نیازهای مردم را تامین کند، مدنظر قرار دادیم 
و یکی از نیازهای مردم هم مســجد است. او بدون ارائه مستنداتی 
تاکید کرده که » در این مورد خاص هم نه درختی قطع می شود و نه 
اتفاقی می افتد، یک ساختمان قدیمی است که قرار است به مسجد 
تبدیل شود. به اقتضای نیازهای پارک هم سایر ظرفیت ها هم دیده 

شده است«.
شهردار تهران، جوسازی های روزهای گذشته در برخی رسانه ها 
و فضای مجازی را هیاهو بر سر هیچ دانست و درباره شایعه وجود 
آثار باســتانی در این منطقه و احتمال وجود گنــج در زمین پارک 

گفت: آنچه در این زمینه بیان می شود، باعث تعجب است.
زاکانی به اهداف اقتصادی با ساخت این مسجد نیز اشاره کرده 
و گفته که  فقط موضوع مســجد مطرح نیســت بلکه امکاناتی در 
موضوعات مختلف مثل مجموعه های آموزشــی یا خدماتی در این 
پارک و دیگر پارک های فرامنطقه ای تهران که شــرایط این کار در 

آنها وجود دارد، ساخته خواهد شد.
اما در ویدئویی که خبرگزاری ایلنا منتشر کرده، روایت می شود 
که بر خاف صحبت های شهردار تهران در مکانی که برای ساخت 
مسجد در پارک قیطریه در نظر گرفته شده حدود ۴۰ درخت تنومند 
و ۶۰ نهال به فاصله یک متر وجود دارد. همزمان ارگان رســانه ای 
شــهرداری تهران با انتشــار یک ویدئو کوتاه ادعای قطع نشــدن 
درختــان را تکرار و تاکید کرد: کارشــناس میراثی هم در این پروژه 
حضور خواهد داشت؛ اما مخالفت ها با ساخت این مسجد، تسویه 

حساب سیاسی با زاکانی است! 
این ادعا درحالی مطرح شــده که قبل از کارشناســان محیط 
زیست، کنشگران شهری و حتی برخی اعضای شورای شهر، این 
اهالی محله قیطریه بودند که در مخالفت با این پروژه، نصب حصار 
کارگاهــی در این پارک را گزارش کرده و صدای مخالفت با هر نوع 

ساخت وساز در پارک را بلند کردند.

 W شورای شهرداری زاکانی
همزمان به جز ناصر امانی،  عضو شورای شهر تهران که در یک 
تذکر و یک پســت در شبکه اجتماعی ایکس با ساخت مسجد در 
این پارک مخالفت کرده اما مابقی اعضای شــورای شهر تهران با 
انتســاب ساخت آن به انقاب و دین ســعی در منحرف کردن نگاه 

افکار عمومی از تخریب یک تپه تاریخی و قطع درختان دارند. 
مهدی چمران، رئیس شــورای شهر تهران که سابقه همراهی با 
برخی از طرح های سوال برانگیز را طی دوره های مختلف حضورش 
در شورای شهر دارد با دفاع از ساخت مسجد در این بوستان با بیان 
اینکه »نباید تحت تاثیر جو روانی قرار بگیریم« در جلســه روز ۱۴ 
فروردین شورای شــهر تهران گفت که »مصوبه شورا درخصوص 
ساخت مساجد روز سه شــنبه، اول دی سال ۱۳۸۳ تصویب شده 
است«. چمران یادآور شد که پایتخت تهران »مسجد کم دارد و باید 

۴۰۰ مسجد در تهران ساخته شود«.
رئیس کمیته عمران شورای شــهر تهران نیز دیگر سخنران این 

جلسه و حامی احداث مسجد در بوستان قیطریه بود.
محمد آقامیری با بیان اینکه »نباید درخصوص ســاخت خانه 
خدا مانع کار خیر نشــویم«، اضافه کرد: »هر کســی با یک کلمه 
نیز مانع این اقدام خیر شــود، مکافات آن را در دنیا و آخرت خواهد 
دیــد«. او با ادعــای اینکه »نزدیک ترین مســجد ۴۵۰ متر با این 
بوستان فاصله دارد«، تصریح کرد که »در زمانی که خانه ها ویایی 
بود به فاصله هر ۲۰۰ متر مسجد ساخته می شد«. به گفته آقامیری 

بوســتان قیطریه » ۱۲۲ هزار مترمربع فضا دارد و از این میزان تنها 
۸۰۰ متر معادل حدود یک درصد فضای بوستان به ساخت مسجد 

اختصاص می یابد«.

 Wتقصیر »دشمن« است
سخنگوی شورای شهر تهران هم با یادآوری اینکه در دوره های 
پیشین این شورا نیز مساجدی در بوستان ها ساخته شده اند، گفت 

که »دشمنان می خواهند دوقطبی ایجاد کنند«.
علیرضــا نادعلی بار دیگر »دشــمنان« را باعــث ایجاد موج 
اعتراض ها به ساخت مسجد در بوســتان قیطریه دانست و بدون 
ارائــه دلیل و مدرکــی در اثبات ادعای خود ادامه داد: »دشــمنان 
می خواهند با استفاده از عده ای قشر خاکستری که مخالف مسجد 
هســتند و عده ای تحت عنوان دوستداران محیط زیست دوقطبی 

ایجاد کنند و سیاه و سفید را برعکس نشان  دهند«.
به گفته او این مســجد قرار است در شــمالی ترین نقطه پارک 

احداث شود.
اظهارات سخنگوی شورای ششم شهر تهران نسان می دهد از 
زمان تصدی ساختمان بهشت توسط غامحسین کرباسچی تاکنون 
۱۴ شــهردار و سرپرست شــهرداری در پایتخت به این درخواست 
غیرمتعارف و شــائبه دار برای ساخت مسجد در پارک قیطریه تن 
نداده بودند و در نهایت این علیرضا زاکانی، شــهردار منتخب شورا 
ششم است که تصمیم گرفته، کاربری بخشی از پهنه سبز منطقه یک 

را به  نفع ساخت وساز تغییر بدهد. 

 W»درخت کافی نیست؛ مسجد لازم است«
همچنین دبیر شورای ســاماندهی، توسعه و گسترش مساجد 
تهــران روز سه شــنبه ۱۴ فروردین ماه، مســاجد را ازجمله امکان 
فرهنگی دانســت و با بیان اینکه »درخت و فضای سبز به تنهایی 
برای بوســتان ها کفایت نمی کند«، تاکید کــرد: »همه پارک ها و 

بوستان ها به مکمل هایی مانند فضاهای فرهنگی نیاز دارند«.
مجید غفوری کــه با خبرگزاری مهر ســخن می گفت، افزود: 
»مســجد دارای کتابخانه، فضای فرهنگی و ســرویس بهداشتی 

است که همه اینها برای شهروندان بسیار حائز اهمیت است«.
او با تکذیب قطع یا جابه جایی درختان برای احداث مسجد در 
بوستان قیطریه اضافه کرد: »البته قضیه نهال متفاوت است چراکه 
نهال ها ۲ تا ۳ ســال سن دارند و قابلیت جابه جایی برای آنها وجود 
دارد«. به گفته غفوری، »هیچ پاساژ و مجتمع تجاری در کنار این 
مسجد« احداث نمی شود و »حتی یک سانتی متر مربع از این پارک 

تبدیل به مال و پاساژ نخواهد شد«.
دبیر شورای ساماندهی، توسعه و گسترش مساجد تهران وعده 
داد که این مسجد توســط »بهترین معماران و با بهترین متریال« 
احداث خواهد شد به طوری که »طی سال های آینده تبدیل به یک 

میراث فرهنگی شود«.
این مقام مسئول درحالی از احداث مسجد به  عنوان یک مکان 
فرهنگی در بوســتان حمایت کرده که نگارخانه فرهنگسرای ملل 
)امیرکبیر( به  عنوان یک مکان فرهنگی قدیمی و شــناخته  شده در 

همین بوستان قرار دارد.

 Wماجرای قیطریه
ســاخت مســجد در پارک قیطریه ازجمله خبرهای جنجالی 
نوروز ۱۴۰۳ بود. جایی که شــهرداری تهــران و مالک از فرصت 
تعطیات نوروز اســتفاده کرده تا بتواننــد بخش زیادی از عملیات 
ساخت را جلو ببرند. همان نگرانی که اهالی محل پیش از تعطیات 

داشتند و ناصر امانی،  عضو شورای شهر تهران نیز به آن اشاره کرده 
و تذکــر داده بود. او ضمن مخالفت با ســاخت مســجد در پارک 
قیطریــه تاکید کرد: »حداقل ۱۵ درخت ارزشــمند قدیمی با قطر 
چند ده سانتی متری در محوطه حصارکشــی شده، وجود دارد که 
امکان جابه جایی آنها حتی در فصل مناسب هم وجود ندارد؛ عاوه 
بــر آن از ده ها اصله درخت و گونه هــای گیاهی نیز باید محافظت 
شــود«. او روز چهارشــنبه ۸ فروردین در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت که ساخت مســجد در بخشی از بوســتان قیطریه نه  تنها 
»تعظیم شعائر اسامی نیست بلکه موجب بدبینی بخش وسیعی از 

شهروندان خواهد شد، تا کی قرار است خودزنی کنیم؟«
نگرانی هــا در این زمینــه از چند هفته پیش آغاز شــد، زمانی 
که انتشــار تعدادی عکس که نشــان می داد، قسمتی از این پارک 
حصارکشی شده است. پس از آن کارزاری برای حفظ این بوستان و 
جلوگیری از ساخت مسجد در آن به راه افتاد و برخی فعالان محیط 
زیست، معماران شــهری و اعضای شورای شــهر نیز گرایش به 
ساخت مسجد در گوشه گوشه شهر تهران ازجمله در پارک قیطریه 

و حتی به شرط قطع درخت را نشانه »کج سلیقگی« دانستند.
در متــن این تومار اعتراضی که خطــاب به رئیس قوه قضائیه، 
رئیس جمهور و رئیس دیوان عدالت اداری نوشته شده و حالا به ۷۷ 
هزار امضا رسیده، آمده که »تهران شهری پرجمعیت و با تراکم بالا 
می باشد و دچار کمبود بوستان و فضایی سبز است؛ لذا در سال های 
اخیر شهرداری نه تنها عمل موثری در این راستا نکرده بلکه به طور 
گسترده اقدام به قلع و قمع درختان در نقاط مختلف تهران ازجمله 
بوستان زعفرانیه، باغ گیاه شناسی ملی، پارک چیتگر، کاخ سعدآباد 
و هم اکنون نیز قصد تخریب پارک تاریخی قیطریه با وجود درختان 

کهنسال را دارد«.
همچنین ازجمله دیگر اعتراض ها، جمعی از اهالی این منطقه 
روز سیزدهم فروردین در این پارک دست به تجمع زدند که البته از 
ســوی مسئولان مربوط به آن توجهی نشد. این همه درحالی است 
که بســیاری از کاربران در فضای مجازی می نویســند که مقامات 
مســئول درحالی بر احداث این مســجد اصرار می ورزند که شمار 
اندک نمازگزاران و حاضران در مســاجد در سراسر کشور را نادیده 
می گیرند. وحید اشــتری،  فعال رســانه ای نیز در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت:  » همینجوری مســاجد خالی اند، در محله ای که 
اینجوری مسجد می سازید، نمازگزار از کجا می خواهید بیاورید؟« 
محمد توســلی، اولین شــهردار تهران بعد از انقاب و دبیرکل 
نهضت آزادی از اصرار شــهرداری تهران در ســاخت مســجد در 
پارک قیطریه انتقاد و اضافه کرد: »در کجای مقررات شــهرداری 
آمده اســت که باید برای مسجد برنامه ریزی کنند؟ این کار ها عبور 
از وظایف راهبردی شهرداری است. وظایف شهرداری تهران پاسخ 
به نیازهایی است که زیست سامت شهروندان را در ابعاد مختلف 

تامین می کند«.
توسلی در ادامه گفت: زمین پارک قیطریه متعلق به خانمی بود 
که آن را در اوایل روی کار آمدن جمهوری اســامی برای ساخت 

پارک عمومی در اختیار شهرداری تهران گذاشت.
براساس گزارش ها، ساخت مسجد در پارک قیطریه با سرمایه 
به ارث گذشته شده از سوی محمود محتشمی پور، پدر فخرالسادات 
محتشمی پور، فعال سیاســی و پدر همسر مصطفی تاج زاده انجام 

خواهد گرفت.
فخرالسادات محتشــمی پور به  عنوان یکی از وراث پدرش روز 
۱۲ فروردین با انتشــار متنی، ســاخت مســجد در پارک قیطریه 
را »مخل مصالــح و منافع عمومــی«، »کاری خاف« و »نمونه 

بی اخاقی های مدیران اقتدارگرا« توصیف کرد.

 چالش قیطریه در دولت
دیدگاه: یادداشت اجتماعی

مهدی چمران۱۴ فروردین ۱۴۰۳ در صحن علنی شــورای 
شــهر تهران گفته است: »مطالعه و امکان سنجی برای احداث 
مســاجد در شهرها و پارک ها انجام می گرفت و در سال ۱۳۸۲ 
نیز برای مساجد تهران و ساخت وســاز مساجد بودجه تعیین 
شــده بود و این از افتخارات ما در شــورا به  شمار می رود. او با 
بیان اینکه نه قرار اســت درختی قطع شود و نه فضایی اشغال 
شــود، گفت: باید کمی فکر کنیم و تحــت تاثیر جو روانی قرار 
نگیریم، چراکه تهران مســجد کم دارد و باید ۴۰۰ مســجد در 
پایتخت ساخته شود و ما براســاس قانون عمل می کنیم و کار 

خاف قانون را هیچ کسی نباید انجام دهد«.
تعجب نکنید این صحبت های کســی اســت کــه معماری 
خوانده، استاد دانشگاه است، روزگاری ریاست دانشکده هنرهای 
زیبا را بر عهده داشته، چهار دوره عضو شورای شهر تهران و حتی 
رئیس آن بوده و در بهمن ۱۴۰۱ به مدت چهار سال به ع نوان رئیس 
خانه معمار انتخاب شده است! صحبت های کسی که یک  بار هم 
در هنگامه تاش برای نجات خانه ثابت پاسال، پیشنهاد داده بود 

به جای حفظ بزرگ ترین خانه تهران مسجد ساخته شود! 
فرق صحبت های مهدی چمران با سایر اعضای شورای شهر 
تهران درخصوص اصرار بر ســاخت مســجد قیطریه، حکایت 

سنگ انداختن شبلی به منصور حاج است. 
آقای چمران! از دوســتان و همکارانتان انتظار این نیست که 
با مباحث میراث فرهنگی و طبیعی آشــنا باشــند. اما شما چه؟ 
شما معماری نخوانده اید؟ رئیس دانشکده هنرهای زیبا نبوده اید؟ 
چطور وســط جدل های سیاســیون، کل فرهنگ را به فراموشی 
می سپارید؟! اگر دیگران بگویند نمی دانند، حرجی نیست! چطور 
به راحتــی از کاوش های شــادروان ســیف الله کامبخش فرد در 
تپه های قیطریه می گذرید؟ نمی توانید بگویید معماری خوانده اید، 
رئیس دانشــکده هنرهای زیبا بوده اید اما نمی دانستید که قیطریه 
قدمت تهران را تا پیش از کشــف اســکلت مولوی )بانوی هفت 
هزار ساله( به ۳۲۰۰ سال پیش رسانده است؟ نمی توانید بگویید که 
نمی دانستید یا نمی دانید که زیر پارک قیطریه آثار است؟ نمی توانید 
بگویید نمی دانستید و نمی دانید که امکانات میراث فرهنگی چقدر 
کم است بنابراین هرگز کاوش دیگری در این محدوده انجام نشد 
و تصمیم همه کارشناسان میراث این بود که کسی نداند زیر پارک 
اثر هســت و خود پارک محافظی برای آثار بشــود؟ مدعی شدید 
مطالعه و امکان ســنجی مســاجد انجام شــده؟ چه کسی انجام 
داده؟ کجــا انجام داده؟ کی انجام داده؟ این چه مطالعه ای بوده که 
فراموش کرده نباید درختان پارک ها، ریه شــهر را قطع کرد؟ این 
چه مطالعه ای بوده که فراموش کرده، کامبخش فرد گفته با کندن 
۸۰-۱۱۰ سانتی متر به عبارتی با کندن یک متر در پارک قیطریه به 
آثار می رسیم؟ این چه مطالعه ای بوده که از طرح )اتاف( خبری در 
آن نبوده است. این چه مطالعه ای است که لابد در فردا روز هم باید 
برای عرصه و حریم آثار تاریخی دیگر  فریاد کنیم که مسجد را آنجا 
نسازند؟! مشتاقانه منتظر طرح معماری دوستانتان بر حسب این  
جمله شــما هستیم: »نه قرار است درختی قطع شود و نه فضایی 
اشغال شود« اگر باغ های معلق بابل یا باغ های معلق سمیرامیس 
و دیوارهــای بابل)عراق کنونی( یکی از عجایب هفت گانه جهان 
بوده، باشــک ســاخت ســازه ای در پارک قیطریه که نه زمین 
اشغال می کند، نه درختی را قطع می کند جزو عجایب هشت گانه 
دنیاست! شما در شورای شهر رسالت فرهنگی، تاریخی و محیط 
زیستی ندارید؟ کار دنیا برعکس شده، شما که معماری خوانده اید 
و آقای ســیداحمد علوی کــه رئیس کمیته میــراث فرهنگی و  
گردشــگری شوراست و باید از عدم ســاخت مسجد دفاع کنید 
یکی روزه سکوت گرفته و دیگری از ساخت مسجد دفاع می کند، 
آن وقت آقای ناصر امانی به تنهایی باید از  محیط زیست پایتخت 
دفاع کند! آقای چمران و آقای علوی باید زودتر از همه به میراث 
 فرهنگی استان تهران در این خصوص اخطار می دادند و خواهان 
نظر کارشناسی می شدند. اکنون هم با توجه به حساسیت موضوع 
و علنی شــدن قصه  آثار زیر پارک، پژوهشــگاه میراث فرهنگی 
وزارت میراث فرهنگی مکلف است به این موضوع ورود پیدا کند 

و جلوی ساخت وساز را بگیرد.
پیش از ســاخت ۴۰۰ مســجد دیگر در تهران، شــهرداری و 
شورای شهر مکلف هســتند، طرح ساخت خود را در  مناطق ۱، 
۲، ۳، ۶،۷،۱۱،۱۲،۱۹،۲۰ بــه بخش اداره کل حفظ و احیا بناها، 
محوطه ها و بافت های تاریخی وزارت میراث فرهنگی و معاونت 
میراث فرهنگی کل کشــور و اســتان تهران تحویــل بدهند و در 
صورت داشــتن منافات با عرصه و حریم آثــار تاریخی یا طبیعی 

ساخت مسجد را به مکان دیگری منتقل کنند.

استاد معمار ضد میراث 
حکایت سنگ انداختن شبلی به منصور حلاج  

مریم اطیابی
روزنامه نگار میراث فرهنگی

ادامه از صفحه یک
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چهره

یک رســانه اسرائیلی مدعی شد که سردار محمدرضا 
فــاح زاده، جانشــین نیروی قدس ســپاه قــرار بود در 
جلسه ای که در کنســولگری ایران مورد هدف قرار گرفته 
بود، شــرکت کند اما با تاخیر به آن رسید و از ترور نجات 
یافت. این خبر را پایگاه خبر فوری منتشــر کرده اســت. 
محمدرضا فاح زاده متولد ۱۳۴۱ در ابرکوه است. او یک 
چهره نظامی و سیاســت مدار است که هم اکنون به  عنوان 
جانشــین فرمانده نیروی قدس سپاه پاســداران فعالیت 
می کنــد. وی در فاصله ســال های ۱۳۸۶ تــا ۱۳۹۲ در 
دولت محمود احمدی نژاد اســتاندار یزد بود و از ۱۳۹۷ تا 
۱۴۰۰ نیز معاونت هماهنگ کننده ســپاه قدس را بر عهده 
داشت. سی ام فروردین سال ۱۴۰۰ خبرگزاری تسنیم، خبر 
داد که در پی شهادت سردار سرلشکر پاسدار سیدمحمد 
حسین زاده حجازی به  پیشنهاد فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقاب اســامی و با موافقت و تصویــب فرمانده معظم 
کل قوا، ســردار سرتیپ پاســدار محمدرضا فاح زاده به 
سمت جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه منصوب شد. 
تسنیم در این باره نوشت: »ســردار محمدرضا فاح زاده 
پیش از این عهده دار مســئولیت معــاون هماهنگ کننده 
نیروی قدس سپاه بود. وی همچنین فرماندهی لشکر ۳۳ 
المهدی، فرماندهی لشــکر ۱۹ فجر و فرماندهی سپاه در  
اســتان های یزد، اصفهان، فارس و نیز فرماندهی قرارگاه 
ســازندگی کربا را در کارنامه خــود دارد«. خبرگزاری 
دانشجو در همان زمان درباره سابقه او نوشت: »فاح زاده 
از همراهان حاج قاســم سلیمانی در جنگ با داعش بوده 
اســت که در میدان جنگ نام او »ابوباقر« گذاشته شد و 
حالا همه او را با این نام می شناســند«. اســفند ماه سال 
گذشــته، آمریکا در اقدامی مشترک با بریتانیا محمدرضا 
فاح زاده، جانشــین فرمانده نیروی قدس سپاه را تحریم 
کرد. به گزارش ســایت انتخاب، روزنامه نیویورک تایمز 
نیــز در این خصوص نوشــت: مقام های فعلی و ســابق 
آمریکایــی می گویند، حمله هوایی به مجموعه ســفارت 
ایران در دمشق یک ضربه جدی به تهران وارد کرده است. 
رالف گاف، یک مقام ســابق سی آی ای که در خاورمیانه 
خدمــت کرده، حمله اســرائیل را »فوق العــاده بی پروا« 
خواند و گفت: »این اقــدام تنها منجر به افزایش تنش از 
ســوی ایران و گروه های نیابتی اش خواهد شد« که برای 
نیرو های آمریکایی در منطقه که ممکن است در حمات 
تافی جویانــه نیرو هــای نیابتی تهران مــورد هدف قرار 
بگیرند بسیار خطرناک اســت. گاف در ادامه گفت، این 
حمله با »استراتژی بلندمدت اسرائیل مبنی بر تضعیف« 
سپاه پاسداران و نیروی قدس انطباق دارد. دانا استرول، 
مقام ســابق ارشد پنتاگون در امور خاورمیانه که اکنون در 
انستیتو واشنگتن برای سیاست شرق نزدیک فعالیت دارد 
نیز اظهار کرد: »حمله دمشــق یــک افزایش تنش قابل 
توجه بود و ریســک وارد کردن یک منطقه شــکننده و 
بی ثبات به جنگی تمام عیار را به همراه دارد«. وی افزود، 
»این نســخه اســرائیلی حمله آمریکا به قاسم سلیمانی 
بود«. این کارشناس مســائل خاورمیانه در ادامه افزود: 
»حمله دمشــق بر نحوه عملیات های برون مرزی نیروی 
قــدس، تاثیرات راهبــردی خواهد گذاشــت«. به گفته 
استرول این حمله موجب خشمگین تر شدن تهران خواهد 
شــد. »سوال این است که آیا ایران به نحوی به این حمله 
واکنش نشان خواهد داد که موجب کاهش تنش شود یا 
از نردبان تنش زایی بالا خواهد رفت«. ســابرینا سینگ، 
سخنگوی پنتاگون روز سه شنبه گفت، ایالات متحده هیچ 
مداخله ای در این حمله نداشته و پیش از انجام حمله از 
آن مطلع نبوده اســت. سینگ در یک کنفرانس خبری با 
بیان اینکه واشــنگتن این پیام را مستقیماً به ایران منتقل 
کرده، افزود: »با توجه به بالا بودن تنش ها در منطقه، ما 
می خواستیم از کانال های خصوصی این موضوع را روشن 
کنیم که ایالات متحده هیچ مداخله ای در حمله دمشــق 

نداشته است«.

سرداری که نجات یافت
سردار فلاح زاده نیز قرار بود در میان اهداف

ترور اخیر اسرائیل باشد

کارنامه: خاطرات هاشمی 1379

شنبه 22 بهمن
سخنرانی من دربارۀ 22 بهمن  

ســاعت ۳ بامداد بیدار شدم. به اتاق مخصوص 
شمال مســجد گوهرشاد رفتم  که مشــرف بر رواق 
دارالحفاظ است و زیارت  کردم. بعد از نماز صبح، 
مطالعــه و مصاحبه دربارۀ جنــگ را اصاح کردم. 

ساعت ده و نیم خوابیدم.
آقای ]عباس واعظ[ طبســی، ]تولیت آستان 
قدس رضــوی[ آمدنــد. با هم بــه صحن جامع 
رضوی برای سخنرانی در مراسم ]سالگرد پیروزی 
انقاب اســامی[ رفتیم. صحن عظیمی است؛ ۶ 
هکتــار. جمعیت خوبی بود. گفتند از ســال های 
قبل بهتر اســت. آقای طبسی خیرمقدم گفتند و 
من سخنرانی مفصلی دربارۀ ۲۲ بهمن و محتوای 
انقاب و نقش خراســان در تاریخ اسام و انقاب 
و انتظارات از خراسان و طرح های مهم عمرانی و 

توسعه ایراد کردم.
عصر ســاعت چهــار و نیم به فــرودگاه رفتیم. 
آقای طبســی هم با خانواده آمدند و با هم به سوی 
تهران پرواز کردیم. مغرب به تهران رســیدیم. آقای 
]محمدرضا[ نوری شــاهرودی و محسن، مهدی، 
یاسر، عفت و جمعی از بستگان همراه بودند. فاطی 
هم قرار گذاشــته بود، بیاید ولی به هواپیما نرسید. 
دکتر ســعید ]لاهوتی، همسر فاطی[ آمد و راجع به 

مسایل خانوادگی مذاکراتی شد.
امروز هم گروهی از ملی گراها در اطراف دانشگاه 
]تهران[ و پارک لاله، اجتماعی علیه نظام داشته اند 
که با دخالت پلیس و حزب  اللهی ها متفرق شــده  و 
تعدادی دستگیر شده اند؛ مطابق معمول، رسانه های 

خارجی آن را بزرگ کرده اند.

یک شنبه 23 بهمن  
جلسه فوق العاده مجمع تشخیص مصلحت

مجمــع ]تشــخیص مصلحت  نظــام[ بر ســر 
اختافــات شــورای نگهبان و مجلــس در لایحه 
بودجه، جلســه فوق العاده داشــت. ســه ساعت 
مذاکره شد؛ بالاخره به جمع بندی مناسب رسیدیم. 
در مورد استفاده از فاینانس ]= وام[ خارجی، نظر 
مجلس را پذیرفتیم و در چهار مورد دیگر، نظر دولت 
را برگشــت دادیم و نظر مجلس رد شــد. شورای 
نگهبان هم بــا لایحه دولت، مخالفتی نداشــت و 
اعضای دولــت هم رأی دادند؛ فقط ســه نفر رأی 
ندادنــد. به آقایان ]محســن[ رضایی ]دبیر مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام[  و ]علــی[ لاریجانی، 
]رییس ســازمان صدا و ســیما[ تذکراتی در مورد 

کیفیت اعان خبر و توضیحات دادم.
شب، هیأت رییسه مجلس خبرگان برای برنامه 
کاری اجاس کــه از فردا آغاز می شــود، در دفترم 
جلســه داشــت. تقریباً همان مطالب جلسه قبل 
مطرح بود؛ آقای ]واعظ[ طبسی هم شرکت کردند. 
در اسراییل، تاشی برای تشکیل کابینه ائتافی 
شــروع شــده و اتحادیه اروپا از عواقب احتمالی 
پیروزی ]آریل[ شــارون، ]رهبر حــزب لیکود[، 
اظهــار نگرانی  کرده اســت. در اندونزی طرفداران 
و مخالفان رییس جمهور، تظاهرات وســیعی برپا 

کرده اند.
از  بخشــی  و  قوه قضاییــه  بیــن  مشــاجره 
دوم خردادی ها تُندتر می شود. آقای دُرّی نجف آبادی، 
]رییــس دیــوان عدالــت اداری[ گفــت، آقــای 
]سیدمحمد[ خاتمی، در جلسه هیأت دولت، به قوه 
قضاییه بر ســر محاکمه آقای ]مصطفی[ تاج زاده، 
]معاون سیاسی وزارت کشور[ اهانت داشته و گفته 
اســت، باند ســعید امامی در قوه قضاییه نیز نفوذ 

دارند. 

248 اصلاحات در  بحران  

پایگاه خبری انصاف نیوز در گزارشــی به 
میان نمازگزاران نماز جمعه ۱۰ فروردین تهران 
که به امامت ســیداحمد خاتمی در دانشگاه 
تهران برگزار شد، رفته و درخصوص ماجرای 
آیت الله صدیقی خطیب دیگر جمعه  تهران از 

آنها ســوال پرســیده اســت. در این گزارش 
نمازگــزاران واکنش های مختلفی در این باره 
داشــته اند. یکی از نمازگزاران گفته ما خیلی 
تعجب کردیم. دیگر پشت او نماز نمی خوانم 
و اگر او امام جمعه باشــد، من نمازم را فرادا 
می خوانم. در بخشــی از این گزارش به نقل 
از یکی از نمازگزاران حاضــر در نماز جمعه 
آمده اســت: »هرچند مساله هنوز مشخص 
نشــده اما به هر حال آقــای صدیقی باید در 
این خصوص با صداقت شفاف ســازی کند؛ 
به هر حال مســاله  کوچکی نیســت و ایشان 
هم خطیب جمعه تهران هســتند؛ هزاران نفر 
پشت ایشان نماز می خوانند؛ نمی شود که یک 
ماجرایی پیش بیاید و بعد فقط بگویند اطاع 
نداشــتم یا امضای من را جعــل کرده اند! در 
بخش دیگری از این گزارش به نقل از نمازگزار 
دیگری نیز قید شــده است: »به هر 

حال ممکن است این مساله برای هر شخصی 
پیش بیایــد؛ نباید اینگونه مســائل را به پای 
کل نظام گذاشت یا اینکه بگوییم نماز جمعه 
نباید رفت؛ هرچند آقای صدیقی باید در این 
مساله پاسخگو باشند اما تا چیزی مشخص 
نشــده نباید حق الناس را زیر پا بگذاریم و با 
بی انصافی قضاوت کنیم«. یک خانم مســن 
که در خیابان انقاب منتظر رسیدن همسرش 
بــود نیز گفته اســت: ما که خیلــی ناراحت 
شدیم؛ ایشان در نمازهای جمعه همیشه بیان 
خوبی داشتند و البته من فکر می کنم خودشان 
هم فرد پاکدســتی هستند اما این داستانی که 
در فضای مجازی پخش شــده، خیلی من را 
ناراحت کرد. امیدوارم ایشــان اصل ماجرا را 
برای مردم بگویند. نباید این سنگر نماز جمعه 
که بهای خون شهداســت با این داســتان ها 

خدشه دار شود.

واکنش نمازگزاران به ماجرای کاظم صدیقی

پشت او نماز نمی خوانم
معارف

محســن رنانی با بیان اینکه در انتخابات 
۱۱ اسفند شرکت نکرده است، گفت: توافق 
نانوشته جامعه برای شرکت نکردن اعتراضی 
در انتخابات، یک »کنش جمعی منفعانه« 
اســت که البته پیامدهای مثبت کوتاه مدتی 
دارد؛ امــا اگر منجر به تغییر ســاختاری در 
داخل یا تغییر رفتاری در خارج نشود، هیچ 

اثر بلندمدتی نخواهد داشت.
رنانــی در توضیــح ایــن دیــدگاه خود 
گفت: »کنش های جمعــی منفعل« )مثل 
تحریم انتخابات یــا تحریم گردهمایی های 
حکومتــی(، هزینــه و ریســک ندارند اما 
دســتاوردهای کمــی دارند و به ســرعت 
دستاوردهای شــان محــو می شــود. آنچه 
ماندگار اســت و تاثیر گــذار، »کنش های 

جمعی فعال« است که معمولًا حدی از 
هزینه و ریسک را با خود دارند.

او در یادداشــتی که در کانــال تلگرامی 
خود منتشــر کرده همچنین نوشــته است: 
»اعتراض هایی کــه این  روزها درباره پارک 
قیطریه تهران چهره بسته است، یک »کنش 

جمعی فعال عقل گرا«  اســت. بخش هایی 
گاهانــه، دارند اعتراض  از جامعــه، آرام و آ
می کنند. می گویند ســاخت مســجد بس 
است، به جای ساخت مسجد، رفتارتان و 
ســاختارتان را اصاح کنید تا تتمه مومنان 
نیز بی دین نشــوند. اگر زور دارید، قوانین 
رانندگــی را اعمال کنیــد، رانت خواری را 
کنترل کنیــد اما مردم را به  زور به بهشــت 
نبرید! اما مدیر شــهری ظاهر گرا، همچون 
عصر قبیله، گمان می کند اگر عقب بنشیند 
اقتدارش از دســت می رود. و اینجا دقیقاً 
همان نقطه ای اســت که جامعــه مدنی از 
اینجا  جامعه قبیله ای متمایز می شود. 
نفــس حضــور و مقاومــت مدنی 
مســالمت آمیز، حرکتــی از جنس 
کنش جمعی فعال عقل گراســت؛ 

حرکتی از جنس توسعه است«.

محسن رنانی شرکت نکردن اعتراضی در انتخابات را »کنش جمعی منفعلانه« خواند

کنش جمعی منفعلانه
جامعه

جــواد اوجی، وزیــر نفت در حاشــیه 
هیات دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به 
مصرف بنزین با اشاره به تکلیف قانون گذار 
در بودجه ۱۴۰۳ به وزارت نفت گفته اســت 
کــه »در قانون و بودجــه ۱۴۰۳ قانون گذار 
وزارت نفت را مکلف کرده که در سال جدید 
۹۵ درصد عملیات ســوخت گیری با کارت 

سوخت شخصی انجام گیرد«.
او بــا تاکید بر اینکه »بــا توجه به اینکه 
ممکن بــود مردم در تعطیات نوروز آمادگی 
لازم را نداشــته باشــند و کارت ســوخت 

همراهشان نباشد، دســتور دادیم در این 
دو هفته کارت سوخت جایگاه در اختیار 
مردم قرار گیرد«، خاطرنشــان کرده که 

در هفته های آتی در راستای مدیریت 
مصــرف بنزین و حســب تکلیفی 

که قانون گــذار به ما محول کرده 

اســت باید با کارت ســوخت گیری انجام 
شــود. خواهــش می کنم که مــردم جهت 
عملیات ســوخت گیری با کارت ســوخت 
شــخصی ســوخت گیری کنند زیرا این در 

مدیریت مصرف ســوخت موثر است. وزیر 
نفت همچنین گفته اســت: »امــا با توجه 
بــه وظیفه ما در مدیریت مصرف ســوخت 
از طریق اســتفاده از کارت های ســوخت 
شخصی در هفته های آتی انشاالله عملیات 
ســوخت گیری از طریــق کارت ســوخت 
شــخصی انجام خواهد شد. اوجی یکی از 
راه های کنترل مصرف بنزین را اســتفاده از 
کارت ســوخت خودروها دانســت و تاکید 
کرد: انشــاالله با آمادگی لازم از یک هفته تا 
۱۰ روز آینده، فرآیند ســوخت گیری تنها از 
طریق کارت های ســوخت شخصی 
انجام خواهد شد. وی تاکید کرد: 
این مساله ربطی به افزایش قیمت 
بنزین ندارد و ما درحال استفاده از 
روش های غیرقیمتی برای مدیریت 

مصرف بنزین هستیم. 

در هفته های آتی سوخت گیری فقط از طریق کارت سوخت شخصی انجام می شود

کارت آزاد ممنوع شد
اقتصاد


